
Ingyenes városi lap. Minden számnak helyi értéke van! XXXII. évfolyam, 19. szám     2022. október 6.

Csabai MérlegCsabai Mérleg
Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT

„Jövőre is számíthatnak a 13. havi nyugdíjra az érintettek”

FOLYTATÁS A 7. OLDALON

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

Őshonos fákkal az aszály 
megpróbáltatásai ellen

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

 „Korlátozások is elképzelhetőek 
az önkormányzati szektorban”

Szeptember 26-án kezdődött az Országgyűlés őszi ülésszaka

A gazdasági nehézségek 
ellenére is folyatódik az 
M44-es gyorsforgalmi út 
építése; a kormány intéz-
kedéseket tett a családok 
és az idősek védelméért; 
elkezdődött a hatósági 
áras tűzifaprogram – egye-
bek mellett ezekről kér-
deztük Herczeg Tamás or-
szággyűlési képviselőt.  

– Lázár János építési és be-
ruházási miniszter nemrég 
bejelentette több beruházás 
elhalasztását. Érinti-e ez 
az M44-es gyorsforgalmi út 
továbbépítését? 

– Olyan beruházásokról 
van szó, amelyek csak a ter-
vezés szakaszában vannak, 
a kivitelezésük még nem 
kezdődött meg. Az M44-es 

gyorsforgalmi úttal kapcso-
latban jó hír, hogy az építé-
se jó ütemben halad, nem 
szenved csorbát. Van egy 5 
kilométeres szakasz, amely 
2024 első felében készül el, 
a további 32 kilométeres sza-
kasz – amely Kecskeméttől 
észak felé halad, majd az 
M5-ös autópályába köt be 
– a tervek szerint 2025 első 
felére épül meg, tehát az 
M44-es építése a gazdasági 
nehézségek ellenére is foly-
tatódik. Nekünk, itt élőknek 
fontos, hogy az M44-es és 
az M5-ös össze legyen köt-
ve, de a befektetők számá-
ra is kardinális kérdés, hogy 
összefüggő gyorsforgalmi 
úthálózaton keresztül érhes-
sék el a főváros felől Békés 
megyét, Békéscsabát. 

– Orbán Viktor miniszterel-
nök az őszi ülésszak kezde-
tén a parlamenti felszólalá-
sában azt emelte ki, hogy a 
családok védelmére tovább-
ra is nagy hangsúlyt fektet a 
kormány. Vannak-e ebben új 
elemek? 

– Az, hogy a rezsicsökken-
tés az átlagfogyasztás szint-
jéig megmarad, a különböző 
számítások szerint havonta 
mintegy 180 ezer forintnyi tá-
mogatást jelent háztartáson-
ként, családonként. Az elmúlt 
időszakban a családügyi ka-
binetben számos egyeztetést 
folytattunk arról, hogy milyen 
családtámogatási elemek len-
nének még szükségesek, és 
mit bír el a költségvetés.

Az önkormányzat fejlesz-
téseinek köszönhetően a 
pósteleki génrezervátum-
ban biztosítva van azoknak 
az őshonos fafajoknak a 
gondozása, melyek közül 
a városi fásítás során ülte-
tendő példányok kerülnek 
ki. Az Alföldre jellemző 
őshonos fafajokból a helyi 
ökoszisztéma fenntartása 
mellett, az elmúlt időszak-
ban erősödő aszály miatt is 
érdemes választani, hiszen 
azok a helyi klímához job-
ban tudnak alkalmazkodni.

A 9,5 hektáros pósteleki gén-
rezervátumban jelentős szá-
mú, mintegy 180 őshonos 
faj él, mely életközösségek 
vízellátását az év eleje óta 
egy csőzsilip-rendszer segíti. 
A fejlesztésnek köszönhető-
en a területen található két 
tó vízszintje szabályozhatóvá 

vált, ezzel is elősegítve a vi-
zes élőhelyek megóvását az 
aszályos időszakokban. Az 
önkormányzat által finanszí-
rozott beruházás, mint utólag 
kiderült, a lehető legjobbkor 
valósult meg, hiszen idén 
nyáron száz éve nem látott 
aszály sújtotta az Alföldet. 

Vadász Csaba, a területet 
gondozó Körös Klub Termé-
szet-, Környezetvédő Termé-
szetbarát Egyesület elnöke 
arról számolt be, hogy most 
látszott meg igazán, milyen 
nagy jelentőségű fejlesztés 
történt. Mivel nem volt elég 
vízutánpótlás a Körös által 
táplált pósteleki csatornából, 
így az extrém szárazság ide-
jén könnyen elapadhatott vol-
na a mederben a víz, azonban 
a zsiliprendszer ezt sikeresen 
meg tudta akadályozni.

Ez utóbbi már csak azért is 
kiemelten fontos, mert aszály 

esetén az itt található tavak-
ból akár öntözni is tudják azt 
a faiskolát, ahol azokat az ős-
honos facsemetéket nevelik, 
melyek közül több is kikerült 
már Békéscsaba közterületei-
re. Vadász Csaba szerint eze-
ket a fafajokat fontos lenne 
minél jobban szaporítani, és 
elterjeszteni a városban, akár 
a lakosság körében is. Ideá-
lis lenne, ha a városi fásítá-
sok során is szinte kizárólag 
ezek a fajok kerülnének be. A 
szervezet elnöke rámutatott: 
az őshonos fáknak évmilliós 
tapasztalatuk van abban, ho-
gyan kell a szárazság ellen 
védekezni, azonban, ha olyan 
fajokat telepítünk, melyek 
nem szokták meg ezt az oly-
kor szélsőséges klímát, akkor 
azok már komoly nehézsé-
gekbe ütközhetnek. 

Többszörösére emelked-
tek az energiaárak az el-
múlt időszakban, ez a fo-
lyamat az önkormányzatok 
számláit is jelentősen ter-
heli. Békéscsabán, az elő-
zetes kalkulációk alapján, 
2023-ban több mint 3 mil-
liárd forinttal kerülhet töb-
be a földgáz és a villamos 
energia használata.

Szarvas Péter polgármester 
elmondta, hogy 2022-ben 
az önkormányzat energia-
számlája mintegy 300 millió 
forinttal nőhet, amelyet a 
költségvetés megalkotása-
kor képzett tartalékból ki tud 
gazdálkodni a város. 

– Augusztus elsejétől, 
amikor láttuk, hogy mennyi-
vel magasabb áron jutunk 
hozzá az energiához, meg-
kezdődtek a számítások. 
Augusztustól decemberig az 
eredeti, év elején tervezett 
számokhoz képest, mintegy 

300 millió forinttal lesz na-
gyobb önkormányzati szin-
ten a költségünk. Ezt még 
különböző takarékossági in-
tézkedésekkel és átszerve-
zésekkel kezelni lehet. A jövő 
évi kilátások azonban még 
borúsabbak, brutális áremel-
kedéssel kell számolnunk – 
fogalmazott a polgármester. 

A városvezető azt is ki-
emelte, hogy az ebben az 
évben várható, összesen 
egymilliárd forint nagyság-
rendű energiaköltséghez ké-
pest, jövőre éves szinten 
2,5–3 milliárd forinttal kell 
többet fizetnünk. Ez csak egy 
becslés, jelenleg zajlanak az 
egyeztetések, amelyek vé-
gén kialakul, hogy milyen 
áron juthat a város villamos 
energiához és földgázhoz. 

– Ha azt nézzük, hogy 
2023-ban mennyivel többet 
kell fizetnünk a város műkö-
dése során igénybevett ener-
giáért, akkor azt mondhatom, 

hogy szinte kezelhetetlen 
mértékű a költségnöveke-
dés, amelyre az önkormány-
zat külső forrás nélkül nem 
tud fedezetet előteremteni. 
Ugyan Békéscsaba részben 
megelőzte a korát, mert az 
elmúlt öt évben olyan beru-
házásokat hajtottunk végre, 
amelyek az gáz- és a villamos 
energia kiváltását szolgálják. 
Napelem-parkot építettünk, 
rengeteg intézményünk villa-
mos energia ellátását segítik 
napelemes kiserőművek, és 
a geotermikus technológia 
kiépítésével számos önkor-
mányzati intézményt tudunk 
viszonylag olcsón előállított 
hőenergiával fűteni a jövő-
ben. Ezek a beruházások 
most jól jönnek, de messze 
nem tudják kompenzálni az 
energiaár emelkedését – fo-
galmazott Szarvas Péter pol-
gármester.



Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Önkormányzata tájé-
koztatja a lakosságot, hogy a 
Wenckheim turista- és kerék-
párút kialakítása tárgyú projekt 
keretében a kerékpárforgal-
mi létesítmények kivitelezési 
munkái 2020 augusztus hónap-
ban megkezdődtek, majd több 
ütemben további szakaszokkal 
bővültek.

A forgalomba-helyezési eljá-
rással jelenleg érintett szakasz: 
a Békéscsaba és Szabadkígyós 
közötti út. A forgalomba-helyezési 
eljárás lezárásáig mindenki csak 

saját felelősségére használhatja a 
létesítményt. 

Ezúton jelezzük, hogy az 
elkészült mezőgazdasági utat 
csak az út melletti ingatlanok 
tulajdonosai, a kerékpáro-
sok, valamint a célforgalom 
(a területen munkát végző 
mezőgazdasági gépjárművek) 
használhatják. A behajtási jo-
gosultságokat, a sebességet 
(30 km/órás sebességkorlá-
tozás), a létesítmény helyes 
és jogszerű használatát a ke-
rékpárosok forgalombizton-
ságának védelme érdekében 
ellenőrzik. 

A projekt keretében elkészült 
kerékpárforgalmi létesítmények 
nyomvonalán közlekedési táb-
lák, valamint egyedi tervezésű, 
a Wenckheim családot is bemu-
tató turisztikai információs táblák 
kihelyezése megtörtént. Folya-
matban van 6 térfigyelő kamera 
elhelyezése (bányatavak, Gerla 
– Wenckheim Károly tér, Póstelek 
– kronoszkóp, komplex fedett 
pihenő – Dirt pálya). A bányata-
vaknál lévő kilátó villámvédelme 
elkészült. 

A Wenckheim kerékpárút 
egyes szakaszain közvilágítás, 
térvilágítás létesül: Lencsési út-
Veszei kerékpárút külterületi sza-
kaszán; a pósteleki sétányon; a 
pósteleki pumpapályánál (DIRT). 
A munkák előreláthatóan decem-
ber közepére valósulnak meg.  

A fentiek mellett kérjük, 
hogy a projekt keretében el-
készült egyedi tervezésű léte-
sítményekre (kilátó, komplex 
fedett pihenőhelyek, padok, 
asztalok), és a kihelyezett ke-
rékpáros-kellékek épségére, 
tisztaságára vigyázzunk, hogy 
sokáig és minél többen tudjuk 
használni mindannyiunk örö-
mére, megelégedésére. 

Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Önkormányzata
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Békés Megyei Kereskedelmi és Iparkamara
„ T B ” - S A R O K

Számlálóbiztosok jelentkezését várják

MEGLÉVŐ IPARTERÜLETEK INFRASTRUKTURÁLIS 
FEJLESZTÉSE

Ki jogosult baleseti járadékra?Diplomás kézápolók

WENCKHEIM TURISTA- ÉS KERÉKPÁRÚT KIALAKÍTÁSA

Véradási lehetőség a Békéscsabai Területi Vérellátóban 
(Békéscsaba Gyulai út 20.):

Hétfőn 9-18, kedden 9-15, szerdán 9-15,  
csütörtökön 9-15, pénteken 9-15 óráig.
FONTOS! Véradás előtt egyen rendesen,  

igyon legalább 1 liter folyadékot.
TAJ kártya, személyi igazolvány,  

lakcímkártya szükséges.
Véradásról további információk: www.veradas.hu, 

www.ovsz.hu

Véradás

Békéscsaba Megyei 
Jogú Város Önkormány-
zata tájékoztatja a lakos-
ságot, hogy a Meglévő 
iparterületek infrastruk-
turális fejlesztése tár-
gyú projekt keretében a 
kerékpárforgalmi léte-
sítmények kivitelezési 
munkái folytatódnak. 

A munkálatokkal jelenleg 
érintett szakaszok: 
A Dobozi úti és a Mokry 
utca – Szarvasi út között 
épülő kerékpárút.

Folytatódik a Dobozi 
úti kerékpárút felújítása 
a Gém utca és a Csabai 
út között, valamint kerék-
párút épül a Mokry utca – 
Szarvasi út között (a volt 
hadivágány nyomvona-
lán).

A Dobozi úton padkaépí-
tési, tereprendezési munká-
latok vannak folyamatban. 
A gerlai Holt-Körös hídon 
megtörtént a hídszegély 
betonozása. Az időjárás 
függvényében megkezdőd-
nek a forgalomtechnikai 
munkálatok a burkolati 
jelek felfestésével, korlát-
építéssel. Az építési mun-
kálatok várhatóan október 
közepén fejeződnek be.

A Mokry utcában a lo-
kális pályaszerkezet-csere 
elkészült. A végleges for-
galomtechnika kialakítása 
során – kerékpáros-nyom 
felfestése – időlegesen par-
kolási korlátozásra kerül 
sor az utcában. A Mokry 
utcai közúti-gyalogos szint-
beli vasúti keresztezés és a 
Szarvasi úti kerékpárút kö-

zött megkezdődnek a köz-
világítás beüzemelési mun-
kái. Az építési munkálatok 
várhatóan október elején 
fejeződnek be.

A kerékpárforgalmi léte-
sítmények műszaki átadás-
átvételére várhatóan 2022 
novemberében kerül sor.

A kivitelezési munká-
latok alatt kérjük az arra 
közlekedőket, hogy köves-
sék figyelemmel a tájé-
koztatókat, szíveskedjenek 
figyelemmel lenni a mun-
kavégzés alatt létrehozott 
ideiglenes forgalomtechni-
kai kialakításokra. A mun-
kavégzés során kérjük a 
lakosság szíves megérté-
sét, türelmét és közremű-
ködését.
Békéscsaba Megyei Jogú 

Város Önkormányzata

Csányi Illés, a 3. számú egyé-
ni választókerület önkormány-
zati képviselője (Hajrá Békés-
csaba Egyesület) fogadóórát 
tart 2022. október 13-án, 
csütörtökön 14.00 órától az 
Arany János Kollégiumban. 
A fogadóórára előzetes beje-
lentkezés szükséges. Telefon-
szám: 0630/655-4250.

Több a diplomás kéz- és 
körömápoló, aki mester-
képzésen vesz részt Bé-
késcsabán. Sokan taní-
tani szeretnének, mások 
friss tudásra vágynak, 
ezért vesznek részt a Bé-
kés Megyei Kereskedelmi 
és Iparkamara képzésén, 
amely az Innovációs és 
Technológiai Minisztéri-
um támogatásával valósul 
meg. Itt nemcsak szakmai 
tárgyakat tanulnak, ha-
nem pedagógiai és vállal-
kozói ismereteket is. Meg-
látogattuk a tanulókat egy 
gyakorlati órán.

Pruha Anita Mariann hol 
utat, hol körmöt épít. Épí-
tőmérnök diplomája van és 
nem mellesleg kézápoló is. 
A vésztői szakember im-
már 13 éve foglalkozik kör-
mökkel, és azt is el tudná 
képzelni, hogy hosszútávon 
átadja a tudását másoknak. 
A mesterlevél megszerzése 
után erre is lehetősége nyí-
lik.  A békéscsabai Csüllög 

Petra egyértelműen tud-
ja, hogy tanítani szeretne, 
ezért érkezett a BMKIK által 
szervezett képzésre. Lovász 
Edina is szeretne tanítani.

– Nehéz emberekkel fog-
lalkozni, kicsit pszichológus-
nak kell lenni és érezni kell, 
mit vár a vendég: tanácsot 
szeretne vagy csupán azt, 
hogy meghallgassák. Egy 
biztos: titkot továbbadni 
szigorúan tilos – árulta el a 
szeghalmi szakember. – A 
szalonmunkában kevés újat 
tud mutatni a képzés, ennek 
ellenére mindent, de min-
dent újra kell tanulni.

Ezt támasztják alá Tóth-
né Göröncsér Ágnes ok-
tató szavai is, aki nemcsak 
mesterképzésen, hanem 
alapképzésen is tanít. Mint 
mondta, az alapképzésben 
nem mindig könnyű a fiata-
lokkal, a mesterképzésnél 
meg az a nehézség, hogy 
mindenki sok évnyi tapasz-
talattal érkezik. A minden-
napi rutin ugyanis néha 
felülírja a szigorú szabá-

lyokat, ami viszont elvárás 
a mesterképzésen. Ezt kell 
újra megtanulni és bemu-
tatni.

A békéscsabai Czeglédi 
Ferencné nyolc éve vizsgá-
zott körmösként. Már akkor 
tudta, később meg akarja 
szerezni a mesterlevelet is. 

– Aki szereti a szakmát, 
az tanfolyamokon vagy ép-
pen a közösségi oldalakat 
figyelve fejlődik. Más azon-
ban valamit az interneten 
látni, mint egy mesterrel 
megtanulni a fogásokat. A 
legfiatalabb vendégeim 17-
18 évesek, fiatalabbakat 
nem is szívesen vállalok. 
Pedikűrben pedig van több 
mint hetvenéves vendégem 
is. Jó, ha valaki igényes ma-
gára, én is ilyen szeretnék 
maradni – mondta Czeglédi 
Ferencné.

Ez a csoport ősszel vizs-
gázik, de a kamara folya-
matosan indít különböző 
szakmákban mesterképzést, 
amelyről a 66/324-976-os 
számon lehet érdeklődni.

Baleseti járadékra jogo-
sult, akinek üzemi baleset 
következtében 13 száza-
lékot meghaladó mértékű 
egészségkárosodása ke-
letkezett, de rehabilitációs 
ellátás vagy rokkantsági 
ellátás nem illeti meg.

Baleseti ellátás kizárólag 
üzemi baleset vagy foglal-
kozási betegség esetén jár. 
Üzemi baleset az a baleset, 
amely a dolgozót (biztosítot-
tat) a foglalkozása körében 
végzett munka közben vagy 
azzal összefüggésben éri. 
Üzeminek minősül az a bal-
eset is, amelyet a biztosított 
munkába vagy onnan laká-
sára menet közben szenved 
el. Üzemi baleset továbbá, 
ha a biztosított közcélú mun-
ka végzése vagy egyes tár-
sadalombiztosítási ellátások 
igénybevétele során szen-
ved balesetet. 

Fontos tudni, hogy az, aki 
a sérülését szándékosan 
okozta, vagy az orvosi segít-
ség igénybevételével, illető-
leg a baleset bejelentésével 
szándékosan késlekedett, az 
egészségbiztosítás baleseti 
ellátásaira nem jogosult.

A baleseti járadék össze-
ge az üzemi baleset okozta 
egészségkárosodás fokától 
függően a havi átlagkereset     

8, 10, 15 vagy 30 százaléka 
lehet, melynek alapja a bal-
esetet közvetlenül megelőző 
egy éven belül elért kereset. 
Ha a baleseti egészségká-
rosodás mértéke a 20 szá-
zalékot nem haladja meg, a 
baleseti járadék legfeljebb 
két éven át folyósítható. 
Megszűnik a baleseti jára-
dékra való jogosultság, ha 
az egészségkárosodás mér-
téke már nem haladja meg a 
13 százalékot.

A baleseti járadék irán-
ti igényt az üzemi baleset 
bekövetkezése napjától szá-
mított három éven belül, il-
letőleg a foglalkozási meg-
betegedés megállapítását 
követő egy éven belül lehet 
a kérelem benyújtásával 

érvényesíteni. A baleseti 
járadék személyesen az e 
célra rendszeresített forma-
nyomtatványon igényelhető 
a lakóhely szerint illetékes 
kormányhivatal nyugdíjbiz-
tosítási ügyfélszolgálatán, 
Békéscsabán a Luther u. 3. 
szám alatt. A kérelem a kor-
mányablakokban is benyújt-
ható, valamint elektronikus 
úton is előterjeszthető az 
alábbi elérhetőségen: www.
magyaro rszag.hu /szu f_
szolg_lista?kategoria=NYU 

Dávid Ferenc
főosztályvezető

Békés Megyei 
Kormányhivatal

  Családtámogatási és 
Társadalombiztosítási 

Főosztály

Fogadóóra

https://e-ugyintezes.onyf.hu/
https://e-ugyintezes.onyf.hu/
https://www.magyarorszag.hu/szuf_szolg_lista?kategoria=NYU
https://www.magyarorszag.hu/szuf_szolg_lista?kategoria=NYU


Az őshonos fáknak konkrét 
stratégiájuk van arra, hogyan 
vészeljék át az aszályos idő-
szakokat, például van olyan fa, 
amelyik emiatt nyáron is hullat-
ja a levelét.  

Békéscsabán számos 
olyan helyi jelentőségű, védett 
terület van, ahová csak olyan 
fafajok telepíthetőek, amelyek 
genetikailag hitelesek és sok-
kal ellenállóbbak a különböző 
természeti hatásokkal szem-
ben. Fekete Ágnes biológus, 
az egyesület elnökségi tagja 
elmondta, hogy olyan, sokak 
által ismert alföldi erdőalkotó 
fákra kell gondolni, mint a ko-
csányos tölgy, a mezei juhar, 
a tatárjuhar, a különböző kő-
risek és szilfák. A szakember 
kitért arra is, hogy nagyon fon-
tos lenne a különböző cserjék 
telepítése, hiszen lényeges, 

hogy ne engedjük kiszáradni 
a föld felső rétegét és ebben a 
cserjék vannak a legnagyobb 
segítségünkre. Megfelelő vá-
lasztás lehet szerinte többek 
között a vadrózsa, a galago-
nya, a különböző somfajok 
vagy a kányabangita. 

Fekete Ágnes elárulta azt 
is, hogy az egyesület közössé-
gi médiafelületein egyre több 
kérdést kapnak az utóbbi idő-
ben a faültetésekkel kapcso-
latban. A szervezet honlapján 

(korosklub.hu) elérhető pél-
dául a magánszemélyeknek 
egy lista arról, hogy milyen 
fafajokat érdemes telepíteni. 
Hangsúlyozta, hogy csak faül-
tetéssel nem lehet a klímavál-
tozás problémáit megoldani, 
de egy terület mikroklímáján 
akár néhány termetesebb fa 
is sokat segíthet. Az inváziós 
fajok ültetésével kapcsolat-
ban elmondta, hogy ilyenkor 
nemcsak a saját érdekeinket 
kell nézni, hanem az élőhe-
lyek megtartására is törekedni 
kell, mert azok nagy pusztítást 
tudnak végezni az őshonos 
életközösségekben. Fontos 
megemlíteni a fenntarthatósá-
got is, hiszen nem mindegy, 
hogy hova, milyen fajt ültetünk. 
A szakember szerint ezért ér-
demes előtte felmérni az adott 
hely adottságait.

Vincze Attila
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Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT
Őshonos fákkal az aszály 
megpróbáltatásai ellen

ÚTFEJLESZTÉS
Az útépítés második ütemé-
ben is jól haladnak a kivite-
lezési munkálatok.

Magyarország Kormánya a 
Modern Városok Program ke-
retében 7 038 999 000 Ft ösz-
szegű támogatást biztosított a 
békéscsabai útfejlesztési célok 
előkészítésére és megvalósítá-
sára. A támogatási összeg el-
sősorban belterületi, szilárd 
burkolattal nem rendelkező 
utcák útépítésére használ-
ható fel, de a városnak lehető-
sége van a támogatási összeg 
egy részét útfelújítási munkák 
(elavult aszfalburkolat cse-
réje) elvégzésére fordítani. 

Az útépítés I. ütemében 
2022. július 14-én, az útfel-
újítás esetében 2022. július 
28-án befejeződtek a műszaki 
átadás-átvételi eljárások. Az 
útépítés I. ütemében a 45 utca 
forgalomba helyezése megtör-
tént.  Az útépítés II. ütemében 
a munkálatok jól haladnak.

Útépítés I. ütem (45 utca/
szakasz): A vállalkozó kész-
re jelentése alapján az 1. és 
2. rész esetében 2022. július 
14-én befejeződtek a műszaki 
átadás-átvételi eljárások. A 45 
utcában megépített utak forga-
lomba-helyezésének enge-
délyezése a 2022. szeptem-
ber 16-án kelt határozattal 
megtörtént.

Útfelújítás (63 utca/sza-
kasz): Az útfelújítási mun-

kákkal mind a 63 utcában 
elkészültek, a rész műszaki 
átadás-átvételi eljárás 34 ut-
cában 2021. december 15-én 
lezárult. További 28 utcában 
2022. június 2-án, valamint egy 
utcában 2022. július 28-án zá-
rult le a műszaki átadás-átvéte-
li eljárás. 

Útépítés II. ütem (38 utca/
szakasz): A kivitelezési mun-
kálatok során a 38 utcából 31 
utca esetében az aszfaltozási 
munkálatok befejeződtek, 30 
utcában már az útpadka épí-
tése is megtörtént. A kivitele-
ző 29 utca esetében a terep-
rendezési szakasznál tart. A 
munkálatok a soron követke-
ző műszaki szakasszal a ter-
vezett ütemnek megfelelően 
haladnak.

Az útfelújítással és útépítés-
sel jelenleg érintett utcák/
szakaszok részletes listá-
ja a behir.hu portálon és az 
utfejlesztesbekescsaba.hu ol-
dalon tekinthető meg.

A projekt a Modern Váro-
sok Program keretében való-
sul meg. 

További információ kérhető a 
projekt lebonyolítójától: Békés-
csabai Városfejlesztési Non-
profit Kft. Tel.: +36-66/241-791, 
vagy a bcsvarosfejlesztes@
bcsvarosfejlesztes.hu e-mail 
címen.

A szeptemberi közgyűlésen 
számos olyan döntés szü-
letett, amely azt a helyzetet 
kívánja kezelni, hogy az ön-
kormányzat gazdálkodása 
biztonságosan fenntartható 
legyen. Az elmúlt években 
a lakosságot terhelő díjak 
jelentős részét átvállalta az 
önkormányzat, azonban az 
orosz-ukrán háború okozta 
magas infláció és energia-
ár-robbanás arra kényszerí-
tette a városvezetést, hogy 
bizonyos közszolgáltatások 
térítési díját megemelje, illet-
ve szükség van egyes helyi 
adók növelésére is – tájé-
koztatott dr. Bacsa Vendel, 
Békéscsaba jegyzője.

Mint ismert, július elsejével a 
békéscsabai közétkeztetési 
feladatokat egy külső szol-
gáltató végzi, ahhoz pedig, 
hogy a Pannon Menza Kft. 
a megnövekedett költségek 
mellett be tudja tartani a meg-
felelő minőségi és mennyisé-
gi követelményeket, a térítési 
díj 30 százalékos emelése 
vált szükségessé. Ez a gya-
korlatban azt jelenti, hogy 
október elsejétől a bölcsődék 
esetében napi 569 forint, az 
óvodáknál 605 forint, míg az 
általános iskolákban 785 fo-
rint összegre változik a napi 
étkezés díja. Vélhetően a 
rezsiárak emelkedése miatt 
az önkormányzat többet fizet 
majd a szolgáltatásért, de ez 
a lakosságot nem érinti.

A közterület-használati díjak 
változásairól szólva dr. Bacsa 
Vendel elmondta, hogy ösz-
szességében 30–35 száza-
lékkal emelkednek az árak. A 
belvárosi anyagtárolás példá-
ul 380 forintra változik négy-
zetméterenként, havonta. Az 
egyes övezetben 250 forint, 
a kettesben 200, a hármas-
ban 100, míg a négyesben 
80 forint díjat számolnak fel. 
Az üzemképtelen járművek 
közterületen történő tárolá-
sa is drágul, ez havonta a 
20 000 forintot is elérheti. A 
vendéglátóegységek közterü-
let-használati díja októbertől 
a belvárosban 1000 forintra 
emelkedik, az italautomaták 
elhelyezése pedig 12 500 
forint/négyzetméterre drágul 
havonta.

Az áremelkedések nem ke-
rülik el a köztemetkezést érintő 
díjakat sem. A sírhely díja 28 
százalékkal, 31 750 forintra 
nő, egy urnafülke 15 240 forint, 
míg a sírásás díja 20 száza-
lékkal emelkedik, de a ravatal-
használat összege is drágul. 

A város jegyzője kitért a 
parkolási díjak változásaira is. 
Eszerint október elsejétől egy 
óra várakozás 320, illetve a 
kiemelt övezetben 360 forint. 
Azoknak, akik parkolási öve-
zetben laknak, az első autó 
parkolása továbbra is ingyenes 
marad, a második gépjármű 
viszont egységesen 10 ezer 
forintba kerül ezentúl évente. A 
lakossági havi bérlet egysége-

sen 11 ezer forintra emelkedik. 
A belvárosi parkolóházban 400 
forintért lehet majd egy órára 
letenni az autót, míg az ottani 
havi bérlet ára 20 ezer forintra 
nő. A zöld rendszámú autók in-
gyenes parkolása 2023. január 
elsejétől megszűnik. A város 
továbbá kivezeti a 33 százalé-
kos mérséklésű lakossági, illet-
ve közületi havi bérleteket is. 

Az állati hulladékok ártalmat-
lanításához szükséges lakossá-
gi hozzájárulás díja szintén nőtt, 
magánszemélyeknek ezentúl 
bruttó 41 forinttal kell számol-
niuk kilogrammonként, a vállal-
kozásoknak pedig ugyanez 76 
forint, a kiszállási díj pedig egy-
ségesen 650 forint. 

Novembertől változnak a 
helyi tömegközlekedési díjak 
is: a menetjegyek ára 360 fo-
rintra nő, a felnőtt egyvonalas 
havi bérlet 5600 forint lesz, míg 
az összvonalas havi bérlet ára 
8000 forintra emelkedik. A ta-
nulók és nyugdíjasok bérlete 
2200 forintba kerül majd. A 65 
év felettiek változatlanul térí-
tésmentesen utazhatnak Bé-
késcsabán is. 

Változnak a házasság-
kötéshez vagy a bejegyzett 
élettársi kapcsolat létesítésé-
hez kapcsolódó költségek is. 
A közgyűlés itt két időszakot 
alakított ki, az egyik a májustól 
októberig tartó nyári, illetve egy 
novembertől áprilisig tartó téli 
periódus. Utóbbi időszakban 
a házasságkötésekre egy hó-
napban egy vagy két hétvégére 
lehet időpontot foglalni. A dísz-
termi házasságkötés 35 ezer 
forint, a hivatal udvarán tartott 
esküvő 50 ezer forint, míg a 
kihelyezett házasságkötés díja 
120 ezer forintra változik. 

Adóemelési döntéseket 
is hozott a képviselőtestület, 
melyek csak január elsejétől 
lépnek majd hatályba. Emel-
kedik a vállalkozásokat érintő 
építményadó, illetve az ide-
genforgalmi adó jövő évtől 400 
forint lesz – emelte ki dr. Bacsa 
Vendel jegyző.

Az egyes önkormányzati 
rendeletek részletes módosí-
tásai október elsejétől megte-
kinthetőek a város honlapján, 
a bekescsaba.hu oldalon.

Vincze Attila

Emelkednek a városi közszolgáltatások díjai

 „Korlátozások is elképzelhetőek 
az önkormányzati szektorban”

A közgyűlés a szeptemberi 
ülésén létrehozta az energeti-
kai, szakmai munkacsoportot, 
amelynek feladata egy önkor-
mányzati szintű energia-ra-
cionalizálási feladatterv elké-
szítése. 

– Elkezdtük és folytatjuk 
a takarékossági intézkedé-
seket. Megalakult egy mun-
kacsoport, amelynek fel-
adata, hogy minden városi 
intézménynek és fogyasztó-
helynek a működését átvizs-
gálja, és javaslatot tegyen 
olyan költségcsökkentésre, 
amely a működést alapvető-
en nem veszélyezteti. Arra 
kell a városlakóknak szá-
mítaniuk, hogy bizonyos, 
akár komoly korlátozások is 
elképzelhetőek lesznek az 

elkövetkező időszakban az 
önkormányzat által nyújtott 
szolgáltatásoknál, de ezek-
nek a részleteit még csak ez-
után dolgozzák ki. Azt várom 
a munkacsoporttól, hogy 
tegyen javaslatot a városve-
zetés, a közgyűlés számára, 
hogy milyen esetleges korlá-
tozásokat kell bevezetnünk – 
mondta Szarvas Péter.

A közgyűlést követően 
megkezdte működését a 
munkacsoport, amely két 
városi nagyfogyasztóról tett 
javaslatot. Az Életfa Idősek 
Otthona kapcsán az a javas-
lat született, hogy a tevékeny-
séget korlátozni nem lehet, 
de minden olyan intézkedést 
elvár a város, amely megta-
karítást hozhat. 

– Az intézmény pénzügyi 
stabilitását megalapozzuk. 

Több, mint két éve nem le-
hetett megemelni a térítési 
díjat, így most az Életfában 
és az Ady Endre utcai bent-
lakásos otthonban is 4500 
forintra nőtt a naponta fize-
tendő összeg. Az Árpád für-
dő kapcsán egyeztetés volt 
a két legnagyobb sportszer-
vezettel, az úszókkal és a 
vízilabdázókkal. Közös teher-
viseléssel abban állapodtunk 
meg, hogy a sátrat a most 
fel lehet állítani. Az október 
elsejétől december végéig 
terjedő időszakban a sátor 
állni fog, az ezzel járó fűtési 
és világítási többletköltsége-
ket fele-fele arányban vise-
lik a sportegyesületek és az 
önkormányzat – emelte ki a 
polgármester.

Szarvas Péter arra is ki-
tért, hogy 2020-ban és 2021-
ben a koronavírus-járvány 
miatti bevételkieséskor a 
kormány jelentős összeggel 
támogatta az önkormányzat 
működését. Szarvas Péter 
bízik abban, hogy lesz olyan 
pénzügyi keret az állami 
költségvetésben, amely se-
gíthet Békéscsaba számára 
a megnövekedett költségter-
hek enyhítésében. 

Papp Ádám
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V ISSZ ATEK INTÉ S A KÖZGY ŰLÉ SRE

Szeptember 22-én tartotta soron következő ülését Bé-
késcsaba képviselő-testülete. A közgyűlés után Szarvas 
Péter polgármester, valamint a Fidesz-KDNP, a Szövetség 
Békéscsabáért, a Hajrá Békéscsaba és a DK képviselői 
értékelték a legfontosabb döntéseket. 

Szarvas Péter:  
Korlátozások mellett lesz biztosítható a működés

Szarvas Péter a közgyűlés 
utáni összefoglalójában elő-
ször gratulált a helyi szlovák 
önkormányzatnak, valamint 
Ábrahám Bélának és fele-
ségének, akik a közgyűlés 
elismerését vehették át a leg-
utóbbi ülésen. 

A polgármester ezután 
rátért arra, hogy az energia-
piacokon jelentős átalakulá-
sok mentek végbe az elmúlt 
időszakban. Az energiaárak 
a többszörösére emelkedtek, 

ami jelentős terhet ró az önkormányzatra is. 
– A jelenlegi energiaárak figyelembevételével mintegy 2,5 

milliárd forintra becsüljük a következő évi többlet energiakölt-
séget. Amennyiben külső források igénybevételére nem lesz 
lehetőség, akkor csak az önkormányzati feladatok és közössé-
gi szolgáltatások csökkenése, illetve korlátozása mellett lesz 
biztosítható a működés – fogalmazott Szarvas Péter, hozzá-
téve: a közgyűlés létrehozott egy energetikai, szakmai munka-
csoportot, hogy egy önkormányzati szintű, energia-racionali-
zálási feladattervet készítsen.

A polgármester beszélt arról, hogy a rászoruló családok meg-
segítésére jelentősen növelték a szociális támogatásra jogosul-
tak körét azzal, hogy az igényelhető támogatásokhoz kapcso-
lódó jövedelemhatárokat megnövelték. Emelték továbbá többek 
között a lakhatási támogatás, a rendkívüli települési támogatás, 
a tüzelő támogatás, a gyógyszertámogatás és a tanévkezdési 
támogatás mértékét. Megjegyezte azt is, hogy jelentős mérték-
ben megemelték a Bursa Hungarica pályázat 2023. évi forduló-
jának költségkeretét és a támogatásra való jogosultság jövede-
lemhatárát.

Szarvas Péter ismertette továbbá, hogy a 9. számú házi 
gyermekorvosi körzetet ellátó Sárközyné dr. Szombati Márta 
gyermekorvos nyugdíjba vonult, körzetét szeptember 1-jétől dr. 
Varsányi-Kardos Olga csecsemő- és gyermekgyógyász szakor-
vos látja el. A jelenleg helyettesítés keretében ellátott 25. számú 
háziorvosi körzet betegeinek a gyógyítását november 1-jétől dr. 
Orosi Norbert belgyógyász, hematológus szakorvos biztosítja, 
dr. Lázár Magdolna Csilla doktornő pedig a 22. számú felnőtt 
háziorvosi körzet betegeit látja el. 

Megjegyezte, hogy az infláció, valamint az Európát sújtó ener-
giaválság miatt az önkormányzat számos szolgáltatás esetében 
kénytelen 2022. október 1-jétől árat emelni. Ez érinti az étkezte-
tést, a parkolást, az építményadót, valamint a szociális ellátások 
intézményi díjait (erről bővebben lapunk 3. oldalán olvashatnak).

 Fidesz-KDNP: Több intézmény kaphatna  
geotermikus energiát

Dr. Csicsely Ilona, a Fidesz-KDNP közgyűlés utáni tájékoz-
tatóján gratulált Ábrahám Béla fényképésznek és feleségének, 
valamint Békéscsaba Megyei Jogú Város Szlovák Önkor-
mányzatának a közgyűlés elismerése kitüntetéshez.

A képviselő kitért arra, hogy Békéscsaba 22-es számú fel-
nőtt háziorvosi ellátása az elmúlt időszakban akadozott, de 
sikerült a hosszú távú, végleges megoldást találni, itt dr. Lázár 
Magoldna Csilla látja el a feladatokat. A 9-es számú gyermek 
háziorvosi körzetből Sárközyné dr. Szombati Márta nyugdíjba 
vonult, az ő helyét dr. Varsányi-Kardos Olga veszi át. A tavasz-
szal elhunyt dr. Ferenczi Attila korábbi körzetét is betöltötték, 
ott dr. Orosi Norbert fogadja a betegeket. 

Dr. Csicsely Ilona beszélt arról is, hogy a szociális támo-
gatásokat igénybevevők köre az elmúlt időben csökkent. Az 
igényléshez szükséges egy főre jutó kereset minimális ösz-
szege nagyon kevés volt, de most azt megnövelték, így töb-
ben igényelhetik a támogatást. Növelték továbbá a lakhatási 
támogatás összegét, valamint a szociális tűzifa támogatás 
keretösszegét is Békéscsabán. 

Hanó Miklós alpolgármester elmondta, hogy az önkor-
mányzatnak a jövő évben mintegy 3 milliárd forinttal kell töb-
bet költenie gázra és áramra, ami állami segítség nélkül szinte 
lehetetlen. Kitért arra, hogy a városnak voltak és vannak ener-
gia-megtakarítást célzó beruházásai, napelem-parkot létesí-
tettek, korszerűsítettek több városi intézményt. Beszélt arról, 
hogy az önkormányzat az intézményeitől és cégeitől intézke-
dési tervet kért be energia-racionalizálás céljából, továbbá egy 
energetikai szakmai munkacsoportot hozott létre a közgyűlés, 

amely figyeli a lehetőségeket és javasolhat plusz intézkedése-
ket arra, hogyan lehet csökkenteni a költségeket.

Kitért arra, hogy a geotermikus fejlesztés már abban a stá-
diumban van, hogy egy-két hónapon belül próbaüzembe he-
lyezhető lesz. A rendszerre 16 egység csatlakoztatható, de 
a kút elbírja, hogy több városi épületet csatlakoztassanak rá. 
A frakció felkérte Herczeg Tamás országgyűlési képviselőt: a 
szakminisztériumban folytasson tárgyalásokat azért, hogy a 
további csatlakoztatáshoz szükséges fejlesztések elkezdőd-
hessenek és erre támogatást kapjon a város.

„Állami segítség nélkül jövőre drámai lehet a helyzet”

A Szövetség Békéscsabáért képviseletében Miklós Attila 
és Fülöp Csaba értékelték a legfontosabb döntéseket. 

Fülöp Csaba az idei költségvetés módosításával kapcso-
latban elmondta, hogy vannak folyamatban levő fejlesztések, 
amelyek folyatatódnak, viszont mindenképpen kezelni kellett 
a kialakult energetikai helyzetet is. 

– Az önkormányzat működése év végéig teljes egészében 
biztosított, ez egyrészt köszönhető a korábban elfogadott 
költségvetésnek, másrészt annak, hogy zárszámadáskor volt 
egy 400 millió forintos pénzmaradvány, illetve mintegy 600 
millió forintos kormányzati kompenzáció is érkezett. A meg-
növekedett energetikai költségek most augusztustól decem-
ber végéig mintegy 300 millió forintos plusz forrást igényel-
nek, de ez még kezelhető – tette hozzá.

A képviselő jelezte, hogy a jövő évi költségvetést viszont 
már bizonytalanság lengi körül, hiszen abba mintegy 3 mil-
liárd forintos energiaköltség-növekedéssel kell számolni. 
Fülöp Csaba előrevetítette, hogy a gazdasági nehézségek 
miatt akár 10–15 százalékkal kevesebb helyi adó folyhat be, 
de például a helyi buszközlekedés vagy a közétkeztetés meg-
növekedett költségeire is hamarosan választ kell adni. Sze-
rinte állami segítség nélkül drámai helyzet alakulhat ki a jövő 
évi városi költségvetés tervezésekor. 

Miklós Attila a közétkeztetéssel kapcsolatban elmondta: 
kezdettől nem támogatta azt a döntést, hogy a város egy 
külső szolgáltató bevonásával lássa el ezt a feladatot. Meg-
jegyezte, hogy a félelmei beigazolódtak, hiszen hiába a sok 
szabály, a törvényi háttér, mégis úgy érzi, hogy jelenleg nem 
tudnak olyan mértékben segíteni a közétkeztetés helyzetén, 
mint ahogyan azt korábban tették. 

– Sok panasz érkezett a szolgáltatóval szemben, amelyek-
nek egy részét kezelte a cég. Meggyőződésem, hogy a hely-
zet csak akkor fog megoldódni, ha az ételek mennyiségében 
és minőségében változás áll be – húzta alá Miklós Attila, hoz-
zátéve: reméli, hogy a 30 százalékos díjemelés jelentős pozi-
tív változást von maga után, és több gyümölcsöt, zöldséget is 
kapnak majd a közétkeztetésben résztvevők. 

Hajrá Békéscsaba: Nehéz év előtt áll a város

A Hajrá Békéscsaba közgyűlés utáni tájékoztatóján dr. Juhász 
István tanácsnok elmondta, hogy az energiaköltségek drasz-
tikus emelkedése miatt idén 285 millió forint többletköltséggel 
kalkulál az önkormányzat. A 2023-as évvel kapcsolatban úgy 
fogalmazott, hogy drámai helyzet alakulhat ki, hisz mintegy 3 
milliárd forintos többletköltséggel kell számolni ezen a téren. 
Kitért arra, hogy az önkormányzat szeptember elején a városi 

intézményektől, cégektől takarékossági tervet kért. A képvi-
selő kiemelte, hogy jövőre az önkormányzat teljesíti a kötele-
ző feladatainak ellátását, azonban az önként vállalt feladatok-
ra kevesebb pénzt tudnak biztosítani.

A tanácsnok beszélt arról, hogy a grémium a szociális tá-
mogatásokkal kapcsolatban is döntött, a feltételeket úgy mó-
dosították, hogy ezt a segítséget többen vehessék igénybe. 

Varga Tamás alpolgármester, a Hajrá Békéscsaba képvi-
selője arról beszélt, hogy a közgyűlés egy energetikai, szak-
mai munkacsoport megalakításáról döntött, amely áttekinti az 
intézmények energiatakarékossági intézkedéseit, és szakmai 
javaslatokat terjeszt elő az energia-fogyasztás csökkentése 
érdekében.

– A munkacsoport a közgyűlés másnapján megkezdte 
munkáját, hiszen az Árpád fürdő működéséről sürgős döntést 
kellett hozni. Az a szakmai javaslat született, hogy állítsák 
fel az uszoda feletti sátrat, ezzel egyelőre december 31-ig 
legyen biztosítva a medence használata. Ehhez a Békéscsa-
bai Előre Úszó Klub és a Csabai Csirkefogók Vízilabda Klub 
anyagilag hozzájárul – hangsúlyozta.

Varga Tamás kitért arra, hogy a közétkezetést új szolgál-
tató, a Pannon Menza Kft. látja el, amelyet komoly kritika ért 
a szolgáltatásával kapcsolatban. Az önkormányzat az alap-
anyagár drágulása miatt 30 százalékkal emeli a térítési díjat, 
a képviselő-testület pedig Demeter Lászlótól, a kft. ügyveze-
tőjétől ígéretet kapott a mennyiségi és minőségi javulásra. 
Varga Tamás kiemelte, hogy ülést tartott a közétkeztetési ta-
nács, ahol elhangzottak a problémák és kritikák, ezek kikü-
szöbölésére is sikerült egyeztetéseket folytatni. 

DK: Más városok takarékoskodnak, mi csak beszélünk róla

Dancsó Tibor (Demokra-
tikus Koalíció) a közgyűlés 
után úgy fogalmazott, hogy 
bár a közgyűlés többségét 
adó frakciók szerint felelős 
gazdálkodást folytat a város, 
az ő véleménye az, hogy a 
valóságban ez csak a szavak 
szintjén valósul meg. 

– Az elmúlt években el-
végzett beruházások önré-
széhez 2 milliárd forint hitelt 
vett fel a város, ami jelentő-
sen terheli a költségvetést. 
Az elmúlt évben 2 milliárd forint működési támogatást kapott 
az önkormányzat a kormánytól, továbbá a helyi adóbevéte-
lekből is nagyobb összeg folyt be, a költségvetésen azonban 
továbbra sem látszódik a takarékoskodás. Az önkormányzat 
nem tett félre pénzt, hanem felélte azt. Többször hívtam fel a 
figyelmet a pénzhozó és a pénzvivő beruházások arányára, 
de ezzel a közgyűlés többi tagja nem értett egyet – fogalma-
zott Dancsó Tibor, hozzátéve, hogy Békéscsaba szépült, de 
ellenzéki képviselőként nem az a dolga, hogy ezt dicsérje, 
hanem az, hogy rávilágítson a problémákra.

Mint mondta, az önkormányzat 4,5 milliárd forintot költött 
el úgy a CsabaParkra, hogy annak szerinte nem volt üzleti 
terve, beszélt továbbá arról, hogy a Belvárosi Parkolóház is 
veszteséges. 

Hozzátette, hogy a közgyűlésen sok, a takarékosságot 
célzó ötlet született az energiaválságra, azonban a jövő évi, 
várhatóan mintegy 3 milliárdos költségnövekmény e téren 
nem spórolható meg úgy, ha odafigyelnek például a villany 
leoltására. Megjegyezte, hogy a Smart Grid rendszer elektro-
mos áramot termelő és tároló egysége megtakarítást hoz, de 
annak nagyságrendje nem közelíti meg a város áramfelhasz-
nálásnak mértékét. Átadás előtt áll a geotermikus rendszer, 
amely több intézményt is fűthet, de szerinte a város még min-
dig csak kormányzati segítségre vár, holott más önkormány-
zatok már hoztak költségcsökkentő intézkedéseket.

Dancsó Tibor kiemelte, hogy a Modern Városok Program-
ban tervezett új sportcsarnok megépítését indokolatlannak 
tartja, ugyanakkor támogatja a versenyuszoda megépítését. 

Papp Ádám, Vincze Attila

A polgármester és a pártok képviselőinek véleménye a legfontosabb döntésekről
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Emelik a térítési díjakat a 
menzán – erről döntött a 
békéscsabai képviselő-tes-
tület a szeptember 22-ei 
közgyűlésen. Az ülésen a 
szolgáltató képviselője az 
elmúlt hetekben felmerült 
kritikákra is válaszolt.

A július óta Békéscsabán 
szolgáltató Pannon Menza 
Kft. azt kérte az önkormány-
zattól, hogy emeljék 30 szá-
zalékkal a térítési díjakat, 
ugyanis a szerződésben 
szereplő árakhoz képest a 
nyersanyagok költsége je-
lentősen nőtt az utóbbi hó-
napokban, de ugyanekkora 
emelésre lenne szükség a 
rezsiárak növekedése miatt 
is. Mint kiderült, az élelmi-
szerekhez kapcsolódó nor-
matívához 2020 óta nem 
nyúltak hozzá, ezért is volt 
indokolt az emelés.

A képviselők az ülésen 
számos kritikát soroltak fel, 

amelyekre a cég ügyvezető-
je, Demeter László válaszolt. 
Mint mondta, több megyei 
jogú városban szolgáltatnak, 
régóta a piacon vannak. Ki-
emelte: kizárólag a vonat-
kozó kormányrendeleteknek 
megfelelően szolgáltatnak. 
A korábban megszokotthoz 
képest a gyerekek most va-
lóban kisebb adagot kapnak, 
de megfogalmazása szerint 
ez a középmennyiségnek 
felel meg. A minőségi kifo-
gásokkal kapcsolatban arról 
tájékoztatott, hogy egy érin-
tett terméket bevizsgáltattak, 
melynél a laboratórium nem 
talált kifogást, ezen felül a 
szakhatósági ellenőrzés is 
pozitív eredménnyel zárult.   
Azt ígérte, hogy október kö-
zepétől két héten át a szülők 
minden iskolában megkós-
tolhatják az ételeket, illetve a 
gyerekek és az intézmények 
vezetői is tehetnek észrevé-
teleket a szolgáltatónak.

Békéscsabán is téma a re-
zsiárak növekedése: a gáz 
és az áram díja olyan mér-
tékben emelkedett meg az 
utóbbi időszakban, hogy az 
az önkormányzat számára 
is gondot okoz. Emiatt egy 
munkacsoport jött létre, 
amely spórolási javaslato-
kat terjeszt majd elő a köz-
gyűlésnek.

Az önkormányzat áramfo-
gyasztása 7,1 millió kilo-
watt évente, ebből a város 
kénytelen lesz lefaragni. A 
polgármesteri hivatal által 
felkért szakértő a legopti-
málisabb becslés szerint is 
közel kilencszeres áremelke-
dést vetített előre a 2020-as 
tarifákhoz képest. A földgáz 
esetében a 20 köbméter/óra 

alatti kapacitású fogyasz-
tási helyek közel 382 ezer 
köbmétert használnak, az e 
felettiek pedig majdnem 710 
ezer köbmétert. A közelmúlt-
ban lefolytatott közbeszerzés 
alapján 1045 forint/köbméter 
körül alakul a földgáz pia-
ci ára szeptember második 
felében, a villamos-energia 
vonatkozásában pedig nagy-
ságrendileg 200–250 fo-
rint/kilowattóra értékkel kell 
számolnunk.

Bár a városban számos 
közintézményre telepítettek 
háztartási méretű naperőmű-
vet, már üzemel a sportcsar-
nok melletti napelem-park, 
belátható időn belül pedig 
üzembe helyezik a fűtésre 
használható geotermikus 
kutakat is, ezek nem váltják 

ki a teljes önkormányza-
ti fogyasztást. Éppen ezért 
munkacsoport alakult, amely 
energetikai szakértők, mér-
nökök részvételével azt vizs-
gálja, hogyan tud spórolni a 
város.

Szarvas Péter polgár-
mester az ülésen drámainak 
nevezte a helyzetet, mivel 
olyan drágulási folyamat in-
dult el, amelynek nem látni 
a végét. Mint mondta, a nem 
kötelező feladatok körében 
komoly megszorításokra le-
het számítani, hiszen a város 
fizetőképességét meg kell 
őrizni, ugyanakkor leszögez-
te, hogy az olyan kötelező-
en ellátandó feladatok, mint 
a bölcsődék, óvodák és az 
idősgondozás működtetése, 
prioritást élveznek.

Az egyik csabai utca lakói 
hiába szerettek volna ivó-
víz- és szennyvízvezetéket 
építtetni, csak az egyikre 
telik majd.

A Patkó utca lakóközössége 
tavaly pályázatot nyújtott be 
ivóvízvezeték és szennyvíz-
vezeték kiépítésével kapcso-
latban, ebben az esetben az 
önkormányzat lett volna a 
beruházó. A közgyűlés a kez-
deményezésre mintegy 17,8 
millió forintot különített el, a 
lakosság összegyűjtött 5,5 

millió forintot, amelyet átutalt 
az önkormányzatnak.

A beszerzési eljárásban 
kiderült, hogy az ivóvíz-ge-
rincvezeték kiépítése 7,7 
millió forintba kerül, míg a 
szennyvíz-gerincvezeték lét-
rehozásánál 31,3 millió fo-
rintról érkezett árajánlat. A 
becsült értékhez képest az 
ajánlatok sokkal magasab-
bak voltak, így eredményte-
len lett az eljárás. A lakókö-
zösséggel egyeztetve első 
körben az ivóvízvezetéket 
építhetik ki 8 millió forintból 

(75 százalék önkormányzati 
támogatás, 25 százalék la-
kossági önerő mellett).

A képviselők arra emlé-
keztettek, hogy rendkívüli 
módon megdrágult az ivóvíz-
vezeték kiépítése, de amint 
az ülésen elhangzott, a Nem-
zeti Vízművek Zrt.-vel kötött 
megállapodás értelmében 
a gerincvezeték lefektetése 
már zajlik a Kenderföldeken, 
valamint később bővítik majd 
a rendszert a város közigaz-
gatási területén, önkormány-
zati önerő nélkül.

Csak ivóvíz-vezeték lesz

A CsabaPark éttermének 
kft.-be való kiszervezését java-
solta a CsabaParkot január el-
sejétől üzemeltető Békéscsa-
bai Városfejlesztési Nonprofit 
Kft. ügyvezetője. Véleménye 
szerint a cég alapítását az in-
dokolja, hogy a városfejlesz-
tési kft., mint a CsabaPark 
üzemeltetője, nem felelne meg 
a pályázati eljárásokon az úgy-
nevezett inhouse feltételeknek, 
így ez veszélyeztetné az ön-
kormányzat európai uniós és a 
Modern Városok Programban 
futó projektjeit. Az utóbbi idő-
ben a 80 százalékos szabály 
(mely szerint ekkora arány-
ban kell az önkormányzattól 
származnia a városfejlesztési 

céghez befolyó árbevételnek) 
nehezen tartható, ezért jelent-
het megoldást a cégalapítás.A 
közgyűlésen több képviselő 

nagyobb rálátást kért a cégala-
pításra, ezért a következő ülé-
seken még biztosan téma lesz 
az új kft. létrehozása.

Új céget alapítanak

Drágulnak a jegyek, bér-
letek a békéscsabai helyi 
buszjáratokon – a szolgál-
tató Volánbusz Zrt. ezt a 
megemelkedett energia- és 
egyéb költségek miatt kérte 
az önkormányzattól, a köz-
gyűlés pedig jóváhagyta az 
emelést. 2022. november 
1-jétől az elővételben eladott 
menetjegy 350, az autóbu-
szon vásárolt jegy 430, az 
egyvonalas havi bérlet 5600, 
az egyvonalas félhavi bérlet 
3600, az összvonalas havi 
bérlet 8000, az összvonalas 
félhavi bérlet 5000, a vo-
nalcsoportos bérlet 6800, a 
felmutató részére érvényes 
bérlet 20 000, az éves bér-
let 86 640, míg a tanuló- és 
nyugdíjas bérlet ára 2200 fo-
rint lesz, a szeptember 22-ei 
közgyűlési döntés alapján.

Busz

Idén is pályázhatnak a bé-
késcsabai fiatalok a Bursa 
Hungarica ösztöndíjra.

A magyar kormány a hát-
rányos helyzetű, szociálisan 
rászoruló fiatalok számára 
dolgozta ki a Bursa Hungari-
ca Felsőoktatási Önkormány-
zati Ösztöndíjrendszer Prog-
ramot, amelyben központi és 
önkormányzati támogatásra 
lehet pályázni. Békéscsaba 
önkormányzata 2023-ban 5 
millió 350 ezer forint összeg-
ben támogatja a felsőoktatás-
ba bejutni kívánó tanulókat.

A pályázatokat a város-
vezetés október harmadikán 
írta ki és egy hónapig lehet 
rá jelentkezni. Amennyiben a 
pályázó család egy főre eső 
nettó jövedelme nem halad-
ja meg az öregségi nyugdíj 
mindenkori legkisebb össze-
gének 250 százalékát, úgy 15 
ezer forint/hónap, 300 száza-
lék esetén 12 ezer forint/hó-
nap, 350 százaléknál pedig 
10 ezer forint/hónap támo-
gatásban részesülhet. (A pá-
lyázati felhívás a 14. oldalon 
található.)

Lehet pályázni

Egy évnyi előkészítés után 
elkészült az a rendeletterve-
zet, amely a Békéscsaba terü-
letén található fákat védi.

A dokumentumban rögzítik 
például, hogy ha egy beruhá-
zás miatt fákat kell kivágni, 
akkor a növényeket pótolni 
kell, de arra is kitér, hogy bi-
zonyos időszakokban tilos fát 
kivágni, gallyazni, illetve pót-
lás esetén szükséges a terü-
let tulajdonosának engedélye 
az ültetéshez.

Az ülésen a rendelet létreho-
zását kezdeményező Opauszki 
Zoltán környezetvédelemért 
és turisztikai ügyekért felelős 
tanácsnok azzal érvelt, hogy 
látva a tavaszi, nyári aszályt, a 

rendelettel fokozott védelmet 
biztosítanak a város növény-
világának. Mellette több kép-
viselő hiánypótlónak nevezte 
a rendelkezést, mert egysé-
ges szerkezetbe foglalja a 
központi normákat és a helyi 
szabályozást, egyúttal új tar-
talmakat, formákat is megfo-
galmaz.

Nagy Ferenc alpolgármes-
ter kérdésre arról tájékozta-
tott, hogy már zajlik a városi 
fakataszter készítése, mely 
révén 5000 fát tudnak ösz-
szeírni. A munka felénél tar-
tanak, az még pár hónapig 
eltart, a végeredmény pedig 
minden békéscsabai lakos 
számára elérhető lesz.

Védik a fákat

Változások a menzán Drámai az energiaárak mértéke
A békéscsabai közgyűlés 
zárt ülésén döntött a Kiváló 
Szociális Munkáért kitünte-
tésről. A testület az egyik dí-
jat Haba László Gábornénak, 
a Békéscsabai Kistérségi 
Egyesített Szociális Központ 
nyugalmazott vezető ápo-
ló-helyettesének ítélte oda, 
míg a másik elismerést a Bé-
késcsabai Családsegítő és 
Gyermekjóléti Központ kol-
lektívája kapja majd meg. A 
kitüntetés annak a szociális 
ellátásban, a rászorulók se-
gítésében kiemelkedő telje-
sítményt nyújtó személynek 
vagy közösségnek adható, 
aki vagy amely a Békéscsa-
bán élő nehéz sorsú embe-
rekért szűkebb és tágabb 
környezetében végzett mun-
kájával kiérdemelte a megbe-
csülést. Évente legfeljebb két 
kitüntetés adományozható. 
Az elismeréseket ezuttal is 
majd a szociális munka nap-
ján, ünnepélyes keretek kö-
zött adnak át a díjazottaknak.

Díjazottak

Dr. Bácsmegi Gábor au-
gusztus elsejei, igazgatói 
kinevezésével megüresedett 
a Munkácsy Mihály Múze-
umban az igazgatóhelyettesi 
poszt. A jelenlegi igazgató 
az intézmény tudományos-
muzeológiai osztályának je-
lenlegi vezetőjét javasolta a 
feladatok ellátására. A köz-
gyűlésen elhangzott, hogy 
Nagyné Martyin Emília meg-
felel a pozíció betöltéséhez 
szükséges feltételeknek. A 
grémium támogatta kine-
vezését, így 2022. október 
1-jétől 2027. szemptember 
30-áig Nagyné Martyin Emí-
lia látja el a múzeum igazga-
tó-helyettesi feladatait.

Helyettes

Az oldalt írta:
Varga Diána
Papp Ádám

Demeter László, a Pannon Menza Kft. ügyvezetője
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az els
kamatperiódusra*

A Bónusz Magyar Állampapír egy évben négy kamatperiódussal rendelkezik, az adott kamatperiódusra irányadó éves kamat mértéke a kamatbázis és a kamatprémium összege. A kamatbázis megegyezik  
a kamatperiódus kezdőidőpontját megelőző négy eredményes, 3 hónapos Diszkont Kincstárjegy aukción kialakult átlaghozamok, adott aukción elfogadott mennyiségekkel súlyozott számtani átlagával, ami  
a 2025/N sorozat első kamatperiódusa esetében 10,32%. A kamatprémium mértéke 1%. Az adott kamatperiódusra vonatkozó éves kamat megállapítására az adott kamatperiódus kezdőnapját megelőző negyedik 
munkanappal kerül sor. Jelen tájékoztatás a tőkepiacról szóló 2001. évi CXX. törvény vonatkozó rendelkezései alapján kereskedelmi kommunikációnak minősül, és nem tekinthető ajánlattételnek, teljes körű tájékoztatásnak, 
befektetési vagy adótanácsadásnak. A Kibocsátó felhívja a befektetők figyelmét, hogy a Bónusz Magyar Állampapírok esetében sem zárhatóak ki teljeskörűen a pénz- és tőkepiac változásából eredő kockázatok, és 
valamennyi további befektetési kockázatot és lehetőséget is a befektetőnek kell felmérnie. A Bónusz Magyar Állampapírok forgalomba hozatalának és forgalmazásának általános feltételeit az adott sorozat Ismertetője 
és Nyilvános Ajánlattétele tartalmazza, melyek megtekinthetőek a forgalmazóhelyeken, illetve a www.allampapir.hu és a www.akk.hu honlapokon.
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Október 1-jén kezdődött el 
a népszámlálás, amelyen a 
részvétel kötelező. A kér-
dőíveket október 16-áig 
interneten lehet kitölteni, 
majd november 20-ával 
bezárólag számlálóbizto-
sok keresik fel azokat a 
háztartásokat, amelyekből 
nem érkezett online visz-
szajelzés. Akiket így sem 
sikerül elérni, ők novem-
ber 21-e és 28-a között a 
városházán tehetnek ele-
get adatszolgáltatási köte-
lezettségüknek.   

Magyarországon legutóbb 
2011-ben volt népszámlálás, 
a következő alkalom 2021-
ben lett volna, azonban a 
koronavírus-járvány miatt ezt 
elhalasztották. A népszám-
lálás két részből áll: egy la-
káskérdőívből, amelyben az 
ingatlanok helyzetét vizsgál-
ják meg, illetve egy személyi 
kérdőívből, amelyből kiderül, 
hogy egy-egy lakásban há-
nyan élnek.

– Akik online nem töltik ki 
a kérdőívet, azokat számláló-
biztosok keresik fel. A bizto-
sok névre szóló igazolvánnyal 
rendelkeznek, ezzel igazolják 
magukat. Az adatok felvitelé-
re táblagépet használnak. A 

Központi Statisztikai Hivatal 
szeptember végéig minden 
magyarországi lakcímre fel-
kérő-levelet küldött. Ebben 
a népszámlálásról szóló in-
formációk mellett egy 12 je-
gyű belépési kód is található, 
ennek segítségével tudják a 
háztartások önállóan, az in-
terneten (nepszamlalas2022.
hu) kitölteni a kérdőívet – 
emelte ki dr. Bacsa Vendel 
jegyző, hozzátéve, hogy 
Békéscsabán mintegy száz-
negyven önkéntes segédke-
zik a népszámlálásban.  

A jogszabályok szerint a 
népszámláláson mindenki-
nek részt kell vennie, azon-
ban az egészségi állapotra, 
a vallásra és a nemzetiségre 
vonatkozó kérdéseket nem 
kötelező kitölteni.

A Központi Statisztikai Hi-
vatal tájékoztatása szerint a 
népszámlálás egy pillanatké-
pet ad az országról, megmu-
tatja, hogy milyen viszonyok 
között élnek a magyarok, 
milyen a munkaerő-piaci 
helyzetük, és ha jelzik, azt is 
megmutatja, hogy milyen az 
egészségi állapotuk, a vallási 
hovatartozásuk.

A válaszadás azért is fon-
tos, mert a kapott adatok 
megalapozzák a jövőbeni 
döntéseket, képet adnak a 
helyi ellátási, szolgáltatási 
és infrastrukturális igények-
ről, információval szolgálnak 
új vállalkozások létrehozá-
sához, és – most először 
– energiahatékonysági dön-
tések előkészítését is szol-
gálják. 

Október 16-áig az interneten is ki lehet tölteni

Elkezdődött a népszámlálás

www.nepszamlalas2022.hu

Az energiaválság miatt 
több magyarországi tele-
pülésen bezártak a fürdők 
az őszi-téli szezonban. A 
lakosság, az úszók, vízi-
labdázók körében Békés-
csabán is várakozással 
teli aggodalom övezte azt, 
hogy vajon az átállást kö-
vetően kinyit-e az uszoda. 
Megszülettek az erre vo-
natkozó döntések: ez év 
végéig nyitva lesz a csabai 
Árpád Gyógy- és Strand-
fürdő.

Szeptember 23-án ülésezett 
az energetikai bizottság, 
szeptember 27-én pedig a 
pénzügyi, gazdasági és tu-
lajdonosi bizottság, ahol 
döntést hoztak az üzemelte-
tést illetően. Zsadon Endré-
től, a fürdő igazgatójától ezt 
követően megtudtuk, hogy 
felállíthatják a sátrat az uszo-
da fölé. Az üzemeltető és a 
város ugyanis úgy döntött, 
hogy ebben az évben finan-
szírozza a további működést, 
amelyben a sportklubok is 
segítenek. A Békéscsabai 
Előre Úszó Klub és a Csa-
bai Csirkefogók Vízilabda 
Klub öt-ötmillió forintot biz-
tosít a fürdő év végéig tartó 
működtetésére.

– Az energetikai bizottság 
ülésén ott voltam a vízilabda 
klub vezetőjével együtt, ahol 
elmondtuk, miben tudunk 

segíteni. Ebben anyagi aján-
lat, illetve fizikális felajánlás 
is volt, melynek részeként 
szülőket és gyerekeket tobo-
roztunk, hogy a sátorállítás 
megtörténhessen – emelte 
ki  Szarvas János, az Elő-
re Úszó Klub vezetőedzője, 
hozzátéve, hogy a spóro-
lásnak és a pályázatoknak 
köszönhetően tudták ezt az 
összeget felajánlani.

A tervek szerint október 
1-jétől várták volna az úsz-
ni vágyókat, de mivel csak 
később tudták elkezdeni a 
sátor felállítását, a nyitás lap-
zártánk utánra, október 5-én 
reggelre tolódott.  

Zsadon Endre elmondta, 
hogy az elmúlt időszakban 
a belépők, bérletek árát nem 
emelték, most azonban a 
fenntartó Békéscsaba Va-
gyonkezelő Zrt. növelte az 
árakat. A felnőtt napijegy 

2500, a diák- és nyugdíjas-
jegy 1800 forintba kerül.  

Arra a kérdésünkre, hogy 
januártól mi várható a strand 
működtetésével kapcsolatban, 
azt a választ kaptuk Zsadon 
Endrétől, hogy nagyon át kell 
gondolniuk az üzemeltetést, 
ráadásul még nagyon sok 
minden történhet a következő 
hónapokban, mindenesetre 
igyekeznek bizakodóan tekin-
teni a jövőbe.  

Dr. Szigeti Béla, az ifjúsági 
és sportbizottság elnöke úgy 
fogalmazott, hogy amennyi-
ben nem érkezik kompenzá-
ciós segítség, az Árpád fürdő 
2023. január 1-je és 2023. 
március 15-e között valószí-
nűleg zárva tart majd. A 2023. 
évi működésről a konkrét ener-
giaárak és szolgáltatási díjak 
ismeretében egyébként a de-
cemberi közgyűlés dönt majd.

Sz. J., M. E.

A város és a sportklubok is segítik a működtetést

Év végéig nyitva lesz a fürdő
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   FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

BÉKÉS MEGYEI ÖNKORMÁNYZAT BÉKÉS MEGYEI KORMÁNYHIVATAL

Szeptember 27-én mutatták 
be a közelmúltban nyomda-
festéket látott Közfoglalkoz-
tatási Értéktár elnevezésű 
kiadványt a Békés Megyei 
Kormányhivatalban.  A ren-
dezvényen a Békés Megye 
Értékteremtő Közfoglalkoz-
tatásáért díjakat is átadták.

– A Közfoglalkoztatási Értéktár 
ötlete a tavaly nyolcadik alka-
lommal megrendezett Békés 
Megyei Közfoglalkoztatási Ki-
állítás és Vásár nyitórendez-
vényén pattant ki a fejemből. 
Fontos, hogy megőrizzük az 
utókornak, s megismertessük 
a szélesebb nyilvánossággal 
is, hogy a közfoglalkozatásban 
dolgozó emberek milyen ma-
radandó értékeket teremtenek 
– hangsúlyozta a kiadványt 
bemutató sajtótájékoztatón 
dr. Takács Árpád. Becses, 
nagyra tartott értékek, termé-

kek, szolgáltatások kaptak he-
lyet a kötetben. Békés megye 
számunkra a világ közepe, 
ahol tisztességes, becsületes 
kis országépítők dolgoznak a 
saját városaikért, ha úgy tet-
szik váraikért és ettől leszünk 
a jövőben újfent vármegye – 
tette hozzá a főispán.

Békés megye munkaerőpi-
acán mindig is jelentős szerep 
jutott a közfoglalkoztatásnak, 
valamint az állam által támo-
gatott egyéb foglalkoztatási 
formáknak. Az új típusú köz-
foglalkoztatási programok elin-
dulása óta a megye élen jár az 
innovációban és nem szűköl-
ködik a jó ötletekben – méltatta 
a megye érdemeit Réthy Pál, a 
Belügyminisztérium közfoglal-
koztatási és vízügyi helyettes 
államtitkára. 

A kiadványt szerkesztő-
ként jegyző dr. Antal Zsolt 
egyetemi docens kiemelte: a 

bevezető interjúból, szakmai 
tanulmányból és öt tematikus 
egységből álló kötet közért-
hető, olvasmányos stílusban, 
de tudományos alaposság-
gal, mégis áttekinthető mó-
don mutatja be a Békés me-
gyei közfoglalkoztatás elmúlt 
bő egy évtizedes történetét. 
A könyv középpontjában az 
adatok és számok helyett leg-
inkább a szülőföldjét szerető 
ember áll, aki „vert helyzet-
ből”, a munkanélküliségből 
felállva is értéket teremt – tet-
te hozzá dr. Antal Zsolt.

Idén immáron harmadik 
alkalommal díjazták a közfog-
lalkoztatás szervezésében ki-
emelkedő teljesítményt nyújtó 
szakembereket: a Békés Me-
gye Értékteremtő Közfoglal-
koztatásáért díjban részesült 
Bojtos Károlyné (Kondoros), 
Varjú Róbert (Gyomaendrőd), 
Túri Irén (Tarhos) és Túri Fe-
renc (Magyardombegyház).

Az új típusú közfoglalkoz-
tatási program egy sikertör-
ténet, a kormány továbbra 
is megvédi a magyar mun-
kavállalókat. Éppen ezért 
a közelmúltban gyármentő 
programot hirdetett, s mint-
egy 200 milliárd forintot külö-
nít el mikro-, kis és közepes 
vállalkozások megsegítésére 
– hangsúlyozta köszöntőjé-
ben Herczeg Tamás ország-
gyűlési képviselő. 

Közfoglalkoztatási Értéktár született a megyében

Ülésezett a Békés Megyei 
Önkormányzat közgyűlése 
szeptember 22-én, Békés-
csabán, a megyeházán. 
Számos napirendi pontot 
tárgyaltak, többek közt a 
megye közúthálózatának 
állapotát és munkaerő-piaci 
helyzetét is. Véleménynyil-
vánítás során a közgyűlés 
támogatta Vörös Ferenc 
rendőr ezredes kinevezését 
a Békés Megyei Rendőr-fő-
kapitányság élére, és dön-
tött arról, hogy a megyei 
önkormányzat a jövő évben 
is csatlakozik a Bursa Hun-
garica felsőoktatási ösztön-
díjrendszerhez.

Zalai Mihály, a Békés Megyei 
Önkormányzat elnöke az ülést 
összegezve elsőként a me-
gye munkaerőpiaci helyzeté-
ről szóló tájékoztatóból sorolt 
adatokat.

– A regisztrált munkanél-
küliek száma a 2011-es 28 

ezerről az idei év első ne-
gyedévére 11 ezerre csök-
kent. A közfoglalkoztatásban 
résztvevők száma a 2010-es 
évek elején 15 ezer fölött 
volt, most pedig nagyjából 
5 ezer körül van. Ez is jelzi 
azt, hogy a munkahelyek, a 
munkalehetőségek száma 
jelentősen nőtt. Az is látszik 
a tájékoztatásból, hogy a 
covid által okozott gazdasági 
nehézségeket sikerült leküz-
deni, csökkent a munkanél-
küliek száma, még ahhoz 
képest is, ami 2019-ben volt. 
Részben kormányzati intéz-
kedésekkel, részben pedig 
a gazdasági szereplők mun-
kájával sikerült ezt elérni – 
részletezte Zalai Mihály.

A grémium a megyei közút-
hálózat helyzetéről is tájékoz-
tatást kapott. Zalai Mihály úgy 
fogalmazott, Békés megyében 
évente nagyjából 100 kilomé-
ter közút felújítására lenne 
szükség, ehhez képest az el-

múlt időszakokban nagyjából 
20 kilométernyi út felújítására 
volt lehetőség, évente. Kiemel-
te azonban, hogy 2020-ban és 
a rá következő esztendőben 
már 53-55 kilométernyi felújí-
tás történt. Köszönhető mind-
ez a megyei önkormányzat 
kezelésében lévő, területfej-
lesztési operatív programban 
megvalósuló útfelújításoknak, 
és az egyre növekvő állami 
szerepvállalásnak: például a 
Magyar Falu Program támo-
gatásainak.

– Fontos és a megye köz-
biztonságának szempontjából 
meghatározó döntésre is sor 
került. Vörös Ferenc rendőr 
ezredes úr mutatkozott be 
a megyei közgyűlésnek, aki 
szeptember elseje óta Békés 
megye megbízott rendőrfő-
kapitánya. A közgyűlésnek 
ilyenkor az a felelőssége és 
lehetősége, hogy véleményt 
mondjon a rendőrfőkapitány-
ról. A megyei közgyűlés egy-
hangúlag bizalmat szavazott 
az ezredes úrnak – árulta el 
Zalai Mihály. 

A képviselők mindezek 
mellett több fontos tájékozta-
tót megtárgyaltak, valamint a 
Bursa Hungarica felsőoktatási 
ösztöndíjpályázatról is dön-
tést hoztak: a megyei önkor-
mányzat jövőre is támogatja 
a felsőoktatásban részt vevő 
fiatalokat.

Támogatták az új rendőrfőkapitány kinevezését

Ez ügyben is született néhány 
javaslat. A gyermek vállalá-
sát most már évtizedek óta 
egyre későbbi időpontra ter-
vezik egész Európában, így 
Magyarországon is. Hogy 
legyen az első időszakra egy 
nagyobb anyagi biztonság, az 
a terv, hogy az első gyermeket 
vállalók számára, 30 éves kor 
alatt megnyitná a kormányzat 
azt a lehetőséget, hogy a sze-
mélyi jövedelemadó befizeté-
se alól mentességet kapjanak. 

– Az energiaválság köze-
pette állami tűzifaprogram in-
dult. Hogyan valósul meg ez 
Békés megyében? 

– A tűzifaprogramot a je-
lenlegi kritikus energiahely-
zet enyhítésére indította el a 
kormányzat. Arról van szó, 
hogy minden olyan háztartás, 
amely fával fűt, 10 köbmé-
ternyi fát igényelhet hatósá-
gi áron az erdészetektől. Az 
országban Békés az egyik 
legkevésbé erdősödött me-
gye, és természetesen az 
erdeink védelme kiemelten 
fontos. Nagyon nehéz hely-
zetben vagyunk, hogy azokat 
az igényeket, amelyeket már 
döntő részben regisztráltak, a 
DALERD Zrt. teljesíteni tudja.  
Kettős szorításban dolgozik 
a cég, hiszen vigyáznia kell 
a természeti környezetre, az 
erdőinkre, de biztosítania kell 

a tűzifát is. A megoldás érde-
kében a kormányzat kiviteli 
tilalmat rendelt el a faárukra, 
másrészt vannak olyan régiói 
az országnak, ahol sok erdő, 
sok kitermelhető fa van. Ott a 
hatósági árnál olcsóbban is 
fához lehetett jutni korábban, 
míg Békés megyében drá-
gábban. Ezért született egy 
olyan döntés, hogy a Békés 
megyei igényeket nem a Bé-
kés megyei erdőállományból 
kitermelt tűzifával kell bizto-
sítani, hanem az ország más 
területeiről jön majd ide a fa. 
Elképzelhető, hogy nem egy 
ütemben kapják meg a csalá-
dok, a háztartások a 10 köb-
méternyi tüzelőt. Tehát a ha-
tósági áras tűzifaprogram itt 
is megvalósul, mindemellett 
Békéscsaba önkormányzata 
– és a választókerületemben 
több más település – szociális 

tűzifaprogrammal is igyekszik 
segíteni a rászorulókat. 

– Október elsején volt az 
idősek világnapja. Hogyan le-
het segíteni ezt a korosztályt 
az emelkedő energiaárak és a 
növekvő infláció okozta nehéz-
ségek leküzdésében?

– A tűzifaprogram, valamint 
az átlagfogyasztás szintjéig 
életben lévő rezsicsökkentés 
természetesen őket is érinti. 
Magyarországon inflációkö-
vető a nyugdíjrendszer, ez azt 
jelenti, hogy a nyugdíjasok az 
infláció mértékétől függően 
folyamatos nyugdíjkorrekció-
ra számíthatnak. Ha nagyobb 
az infláció a tervezettnél, ak-
kor a nyugdíj is magasabb 
lesz, hiszen inflációkövetően 
meg kell adni a nyugdíjasok-
nak az emelést. Továbbá ha 
a gazdasági növekedés egy 
esztendőben meghaladja a 

3,5 százalékot, akkor az afö-
lötti növekményt százalékos 
arányban megkapják a nyug-
díjasok. A mostani kormány 
visszaadta a 13. havi nyugdí-
jat, és Orbán Viktor az idősek 
világnapján bejelentette, hogy 
– a jelenlegi nehéz helyzet 
ellenére – ezt a nyugdíjasok 
jövőre is megkapják. Idén nov-
emberben további inflációs 
nyugdíj-kiegészítésre, vala-
mint nyugdíjprémiumra is szá-
míthatnak az érintettek. Re-
mélhetőleg ezek a programok 
védelmet biztosítanak annak 
a körülbelül 2 millió nyugdí-
jasnak, aki elérte Magyaror-
szágon a 65 éves kort, vagy a 
Nők 40 programmal nyugdíjba 
vonult, illetve annak a körülbe-
lül 400 ezer embernek is, akik 
további egyéb, nyugdíjszerű 
ellátást kapnak. 

Mikóczy Erika

Herczeg Tamás: Jövőre is számíthatnak a 
13. havi nyugdíjra az érintettek

Szeptember 30-án avatták 
fel a Dr. Ferenczi Attila teret a 
Lencsési út mellett, az orvo-
si rendelő előtt. A március-
ban elhunyt háziorvos 1992 
óta praktizált Békéscsabán, 
továbbá egy ciklus kihagyá-
sával, 1994 óta a Lencsési 
lakótelepen élőket is képvi-
selte a város közgyűlésé-
ben. Téravató beszédében 
Szarvas Péter polgármester 
kiemelte: a néhai háziorvos 
betegek ezreit gyógyította 
meg és látta el jó tanácsok-
kal, emellett pedig Békés-

csaba közéletében is aktív 
szerepet vállalt, mint tanács-
nok, a pénzügyi bizottság és 
a Kopp Békéscsabai Atléti-
kai Club elnöke, valamint a 
Lencsési Részönkormányzat 
vezetője. Emlékeztetett arra, 
hogy dr. Ferenczi Attila ötlete 
volt a Csaba Baba program 
létrehozása, amelynek kö-
szönhetően évente legalább 
400 családnak segít az ön-
kormányzat. 

Dr. Ferenczi Attila a na-
pokban töltötte volna be a 61. 
életévét... 

Dr. Ferenczi tér
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Október 1-jén rendezték meg a 23. Kós Károly Kupa or-
szágos fodrász- és kozmetikustanuló versenyt a megye-
székhely legnagyobb bevásárlóközpontjában. A Békés-
csabai Szakképzési Centrum Kós Károly Technikum és 
Szakképző Iskola által szervezett megmérettetésen 60 
diák vett részt

Szépítészek

Harsányi Viktória, Békéscsaba lovasa aratott győzelmet 
Kassim nevű lován Békés, Vác és Szilvásvárad lovasa 
előtt a 15. Nemzeti Vágtán, a kishuszár vágta döntőjé-
ben, október 2-án, a budapesti Hősök terén

Viki, a kishuszár

Ünnepélyes keretek kö-
zött búcsúztak el a Szlovák 
Köztársaság Békéscsabai 
Főkonzulátusának főkon-
zuljától. Emil Kuchár 2019 
januárjától tevékenykedett 
a megyeszékhelyen, és a 
napokban vonult nyugdíjba.

Teljesen megtelt szeptem-
ber 21-én a Szlovák Kultúra 
Háza: Békéscsaba vezetői, 
a helyi és a megyei önkor-
mányzat, valamint a nem-
zetiségek képviselői gyűltek 
össze, hogy elköszönjenek 
a nyugdíjba vonuló Emil 
Kuchártól. A főkonzul 2019 
januárjától végezte feladatát 
a főkonzulátushoz tartozó 
hat megyében.

A leköszönő Emil Kuchár 
az elmúlt közel négy évet sike-
resnek értékelte, elmondása 

szerint nagyon sok, keményen 
dolgozó embert ismert meg 
a térségben és itt, Békéscsa-
bán, a szlovákság fellegvárá-
ban. Megköszönte minden-
kinek az együttműködést és 
elmondta, hogy igyekezett jól 
végezni a munkáját. Úgy érzi, 
hogy rengeteg dolgot kapott 
Békéscsabán, sok tudást és 
pozitív energiákat.

– A többi városhoz képest, 
ahol korábban szolgáltam, 
itt minden más volt, nagyon 
kellemes atmoszférában dol-
gozhattam. Sokat beszélget-
tem a helyiekkel, akár nehe-
zebb, összetettebb témákról 
is. Kiemelném, hogy mind az 
állam, mind a helyi, megyei 
önkormányzatok forrást bizto-
sítanak az itt élő szlovákjaink 
számára. Annak pedig kifeje-
zetten örülök, hogy az utóbbi 

időben egyre több fiatal veszi 
ki a részét a szlovákság életé-
ből, munkájából. Úgy gondo-
lom, hogy velük a 21. századi 
szlovákság kezd megszületni 
itt – hangsúlyozta a leköszönő 
Emil Kuchár.

Békéscsaba önkormány-
zata nevében Szarvas Péter 
polgármester és Varga Ta-
más alpolgármester adott át 
egy Scholtz Endre által festett, 
csabai témájú festményt a le-
köszönő főkonzulnak, megkö-
szönve munkáját, és további 
jó egészséget kívánva neki.

Emil Kuchár főkonzul betöl-
tötte életének 65. életévét, így 
szeptember 30-án nyugdíjba 
vonult. A Szlovák Köztársaság 
Békéscsabai Főkonzulátusá-
nak új főkunzulját a Külügymi-
nisztérium jelöli ki.

Papp Ádám

A főkonzul közel négy évig dolgozott Csabán

Nyugdíjba vonult Emil Kuchár 
Befejeződött a Szlovák Táj-
ház tájékán a felújítási pro-
jekt utolsó etapja, a hátsó 
közösségi tér kialakítása. 
Az ünnepélyes átadót októ-
ber 1-jén tartották, a Dobrí 
apeťík című, ízig-vérig tót 
szakácskönyv bemutatójá-
val egybekötve. 

– Az udvar egy komplett mul-
tifunkcionális térré alakult. 
Egyharmadát leköveztük, a 
gasztro-prezentációkhoz egy 
fedett színrész épült, de bő-
vült a szalonnasütő rész is. 
Az átadó ünnepséget ösz-
szekötöttük a debütáló Dobrí 
apeťík!  című szakácskönyv 
bemutatójával, amely mint-
egy 300 éves gasztrotörténeti 
időutazás Csaba kék egén – 
fogalmazott Kiszely András, 
a békéscsabai szlovák ön-
kormányzat elnöke.

A kötetben megtalálható 
például a haluska, a szárma, 
a mozgocska, a tótdog, több 
kiszely- és tökleves, különbö-
ző édességek, de a cigányka 

receptje is, amelyeket a kiad-
vány szerzői még a nagy- és 
dédmamáiktól örököltek. 

Kiszely András megje-
gyezte: azért is érdekes ez 
a könyv, mert nem irodalmi 
szlovák nyelven, hanem csa-
bai szlovák dialektusban ké-
szült, és a recepteken kívül 
vannak benne anekdoták, 
sztorik, nyelvi magyarázatok 
is, szlovák és magyar nyel-
ven. A helyszínen pedig a 
szlovák ízekről nemcsak ol-
vasni lehetett, hanem 16 féle 
ételnek a kóstolására is lehe-
tőség nyílt. 

Az ünnepélyes átadót 
és a könybemutatót Kiszely 
András mellett Varga Tamás 
alpolgármester nyitotta meg, 
Verasztó János evangélikus 
lelkész pedig áldást mondott.  

A kolbászfesztivál küszö-
bén, íme cigányka zanzásított 
története a szlovák önkor-
mányzat elnökének elmon-
dása szerint: A 19. század 
végén, a csabai tanyákon ösz-
szevont disznótorokat tartot-
tak. A vágás során rengeteg 
máj keletkezett, amit régen a 
csabaiak nem használtak fel, 
mert nem tartották egészsé-
gesnek. Általában híre ment a 
városban, ha egy nagygazda 
disznót vágott, meg is jelen-
tek a cigányok, akik megkap-
ták a májat. Majd az őseink 
rájöttek, hogy mi mindent 
lehet a májból csinálni. Meg-
abálták, ledarálták, összeke-
verték kolbásszal, hurkával, 
majd kisütötték és megették a 
cigánykát.

Such Tamás

Könyvbemutató és sok-sok finomság

Közösségi tér a tájház udvarán

A szépkorúakat köszöntöt-
ték az idősek világnapja 
alkalmából szeptember 30-
án, a Békéscsaba Városi 
Nyugdíjas Egyesület szék-
helyén, a Dózsa György 
úton.

Az ENSZ közgyűlése 1991-
ben nyilvánította október 1-jét 
az idősek világnapjává. A 
Békéscsaba Városi Nyugdí-
jas Egyesületnél már hagyo-

mány, hogy minden második 
pénteken összejövetelt tarta-
nak, így a világnapot is meg-
ünnepelték. Szarvas Péter 
polgármester – aki dr. Juhász 
István tanácsnok és dr. Szi-
geti Béla képviselő társasá-
gában érkezett a rendezvény-
re – köszöntő beszédében 
kiemelte, mennyi mindent 
köszönhetünk az időseknek. 

– Tudjuk jól, ahhoz, hogy a 
mostani korosztály a Békés-

csaba által nyújtott szolgáltatá-
sokat, a szép épületeket élvez-
ni tudja, a jelenlegi szépkorúak 
keze munkája, kitartása 
kellett a múltban. Az idősek 
világnapja a szépkorúak kö-
szöntésének ünnepe, amikor 
köszönetet mondunk az előt-
tünk járó generáció tagjainak, 
hogy verítékükkel, szorgalmas 
munkájukkal a nehéz időkben 
is megteremtették és biztosí-
tották nekünk, fiatalabbaknak, 

a gyermekeiknek, unokáik-
nak, hogy tanulhassunk, dol-
gozhassunk – hangsúlyozta a 
városvezető.

A Békéscsaba Városi 
Nyugdíjas Egyesületnél ilyen-
kor verssel, énekkel és egy 
kis előadással is készülnek. 
Így volt ez most is, majd kö-
vetkezett a vacsora, utána 
pedig még táncra is perdültek 
a szépkoúak.

Szabó Judit

Idősek világnapja az egyesületben

Két év kihagyás után, ti-
zenhetedszer szervezte meg 
a Békés Megyei Rendőr-főka-
pitányság és a Békés Megyei 
Baleset-megelőzési Bizottság 
a hagyományos kerékpáros 
akcióját, a megvilágosodás 
napját. Az egész napos prog-
ramban résztvevő cégek, 
vállalkozások kedvezményes 
áron kínáltak lámpákat, villo-
gókat a bicikliseknek. A bal-
eset-megelőzési bizottság 
pedig láthatóságot segítő esz-

közöket ajándékozott azok-
nak a kerékpárosoknak, akik 
elmentek az üzletekbe, szer-
vizekbe és igyekeztek tenni 
a biztonságukért. A rendőrök 
fényvisszaverő matricákat is 
ragasztottak a kerékpárokra 
és pótolták a hiányzó küllőpriz-
mákat. Este pedig kerékpáros 
felvonulást tartottak Békés-
csabán is, amelynek végállo-
másán, a Csaba Centerben a 
résztvevők között egy kerék-
párt sorsoltak ki. 

Kerékpárosok lepték el az utcákat 
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Kilencven és hatvan – könyvbemutatók a kerek évfordulón
A békéscsabai irodalmi 
élet két meghatározó alakja 
kerek születésnapot ünne-
pel idén: Banner Zoltán 90, 
Elek Tibor pedig a 60 éves. 
A Bárka szerkesztősége a 
közelmúltban könyvbemu-
tatóval egybekötött beszél-
getésen köszöntötte a két 
szerzőt a Sík Ferenc Kama-
raszínházban.

A jubileumi eseményen Far-
kas Wellmann Éva költő ki-
emelte, hogy ebben az évben 
mindkét szerző magas elisme-
réseket vehetett át. 

– Mind a ketten egy-egy 
szakmai díjat, illetve állami 
kitüntetést is átvehettek idén. 
Banner Zoltán Németh Lajos-

díjat kapott, illetve a Magyar 
Érdemrend tiszti keresztjét 
vehette át, Elek Tibor pedig 
a Magyar Érdemrend lovag-
keresztje polgári tagozat el-
ismerésben részesült, illetve 
Tamási Áron-díjat vehetett át 
– ismertette a költő.

Az ember életében egy-egy 
évtized lezárása és egy új kez-
dete megfelelő alkalom a visz-
szatekintésre. Ebből az apro-
póból mindkét szerző könyvet 
adott ki, és még ezen felül is 
vannak közös pontok kettejük 
között: Banner Zoltán Téli kert 
című verses kötetének fülszö-
vegét Elek Tibor írta, Elek Ti-
bor Szerelmem Erdély című 
könyvében pedig Banner Zol-
tán Pódium naplójáról is szere-

pel egy kritika. Banner Zoltán 
ráadásul úgy ünnepelte nyá-
ron a 90. születésnapját, hogy 
a Gyulai Várszínházban az 50 
éves, Petőfi a Hídon című elő-
adóestjével lépett fel.

Banner Zoltán a könyve 
kapcsán elmondta, hogy ab-
ban az elmúlt évtized költemé-
nyeit rendezte kötetbe, hogy 
ezzel köszöntse magát és az 
olvasókat.

– Beléptem a tizedik évti-
zedembe. A természetjárás 
szerint ez a téli időszak, a ne-
gyedik évszak. Arany János 
Őszikéket írt, én télikéket. Ez 
azért volt számomra fontos, 
mert kamasz koromban költő-
ként kezdtem, majd a történe-
lem térített más műfajok felé. 
Az utolsó tíz évben visszatér-
tem az ifjú koromhoz, hogy 
energiát merítsek az újabb 
feladataimhoz, amelyeket még 
kapok. Így született ez a kötet, 
a Téli kert is – fogalmazott.

Elek Tibor új könyve több 
évtizednyi munka eredménye. 
A szerző egyetemista kora óta, 
a '80-as évektől kezdve foglal-
kozik az erdélyi magyar iroda-
lommal.

– Most, a 60. születésna-
pomhoz közeledve, amikor 
elgondolkodtam azon, hogy 
milyen kötetet állíthatnék 
össze, úgy döntöttem, hogy 
épp ezekből az írásaimból, 
esszéimből, tanulmányaim-
ból, kritikáimból kellene egy 
válogatás. Az utóbbi évti-
zedben ugyanis minden fon-
tosabb írásom az Erdélyben 
születő magyar irodalommal 
foglalkozott – sommázott vé-
gül Elek Tibor.

Az est folyamán Farkas 
Wellmann Éva költő és Er-
dész Ádám történész kér-
dezték az ünnepelteket, akik 
érdekes történeteket osztot-
tak meg a jelenlévőkkel.

Vári Bianka

A szeptemberi közgyűlésen 
vehette át a Békéscsaba 
Megyei Jogú Város Önkor-
mányzat Közgyűlésének El-
ismerése kitüntetést Békés-
csaba Megyei Jogú Város 
Szlovák Önkormányzatának 
kollektívája és az Ábrahám 
házaspár.

Békéscsaba Megyei Jogú Vá-
ros Szlovák Önkormányzatá-
nak célja, a több mint 300 éve, 
a szlovákok által újratelepített 
Békéscsaba szlovák vonat-
kozású tárgyi, szellemi kultú-
rájának megőrzése, a csabai 
szlovák nyelvjárás, a szlovák 
irodalmi nyelv ápolása, a város 
szlovák jellegének megőrzése.

Az anyanyelvű és anya-
nyelvi oktatás, nyelvápolás 
terén az önkormányzat támo-
gatja az óvodai, iskolai nem-
zetiségi nyelv oktatását, va-
lamint a Szlovák Módszertani 
Központ és a Magyarországi 
Szlovákok Kutatóintézete to-
vábbképzéseinek és diákver-
senyeinek megrendezését. A 
szlovák önkormányzat fontos 
feladatának tekinti a szlovák 
nyelvű írott sajtó helyi megje-
lenését is. 

A helyi civil szervezetekkel, 
intézményekkel közösen szer-
vezett programokon túl,  saját 
rendezésű nemzetiségi ese-
ményekkel gazdagítja a város 
szellemi-kulturális életét. Ezek 
közé tartozik például a szlovák 
pedagógusnap, a Márton-napi 
bál és a gyermekek helytörté-
neti tábora a tájházban.

Az önkormányzat a nem-
zetközi (szlovákiai) kapcsola-
tok elmélyítését, a diplomá-
ciai képviselők fogadását, a 

kultúrdiplomácia ápolását is 
elsődleges céljának tekinti. 
Ennek részeként 1998-ban 
együttműködési megállapodás 
született a szlovákiai Martin 
város önkormányzatával.

A Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Önkormányzat Közgyű-
lésének Elismerése kitüntetés 
adományozásával a közgyű-
lés köszönetét fejezte ki a 
nemzetiségi önkormányzatnak 
kimagasló teljesítményéért és 
színvonalas munkájáért.

A városháza dísztermében, 
a szlovák önkormányzat nevé-
ben Kiszely András elnök vette 
át a kitüntetést.

– Köszönjük az elismerést, 
azt ígérjünk, hogy szeretett vá-
rosunkért és a szlovákságért 
dolgozunk tovább – kezdte 
szlovákul Kiszely András. – 
Békéscsaba addig marad iga-
zán Békéscsaba, amíg a szlo-
vákság jelen van, és a jövőbe 
mutató úton együtt haladunk a 
várossal – összegzett a szlo-
vák önkormányzat elnöke.

A Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Önkormányzat Közgyű-
lésének Elismerése kitüntetés 
adományozásával a közgyűlés 
köszönetét fejezte ki Ábrahám 
Bélának és Ábrahám Béláné-
nak is. 

Ábrahám Bélának már az 
édesapja és nagyapja is elis-
mert fotós volt Békéscsabán. 
A házaspár kitüntetésével így 
tulajdonképpen a három ge-
neráció munkáját ismerte el a 
közgyűlés. 

Az Ábrahám házaspárt a 
város minden általános és 
középiskolájában ismerik. A 
pedagógusok szeretnek velük 
dolgozni, mert tudják, hogy ki-
fogástalan munkát végeznek. 
Békéscsabán minden csa-
láddal kapcsolatba kerültek 
már az első osztályosok vagy 
a végzős diákok révén. Bizo-
nyítja ezt, hogy az Ábrahám 
házaspár munkájának elis-
merését számos intézmény-
vezető írásban támogatta. A 
házaspár által készített fotók 

nemcsak garanciát jelentenek 
arra, hogy szakmai szempont-
ból kifogástalan képek kerül-
nek a családok fotóalbumába 
– megőrizve ezzel a jelen egy-
egy pillanatát a jövő számára 
– hanem afelől is biztosak le-
hetünk, hogy munkájukat tü-
relemmel, empátiával és sze-
retettel végzik gyermekek és 
felnőttek között egyaránt.

– Mélyen meg vagyunk ha-
tódva, nincs szó arra, meny-
nyire örülünk az elismerés-
nek – fogalmazott a méltatást 
követően Ábrahám Béláné. 
– Szeretnénk megköszönni 
Szarvas Péter polgármester-
nek és a közgyűlésnek, hogy 
a felterjesztést követően meg-
szavazták ezt az elismerést. 
Köszönjük az iskoláknak, az 
intézményvezetőknek a tá-
mogatást. Az elismerés nem 
csak a mi érdemünk, hanem 
a nagyszülők, szülők példa-
mutató munkájáé is, amely 
nagyban szolgálta a tevékeny-
ségünket – jegyezték meg.

A közgyűlés elismerése a szlovák 
önkormánynak és az Ábrahám házaspárnak

Kiszely András, Ábrahám Béláné és Ábrahám Béla a kitüntetés átvétele után

Országszerte több ezer 
gyermeket emeltek fel a 
magasba szeptember 24-
én, pontban 11 órakor. A 
Három Királyfi, Három Ki-
rálylány Mozgalom minden 
évben ezzel az esemény-
nyel hívja fel a figyelmet 
arra, hogy a gyermek örök 
érték.

Szeptember 24-én már kora 
délelőtt elkezdődtek a prog-
ramok a Békéscsabai Család 
és KarrierPONT udvarán. A 
szervezők ötödik alkalommal 
csatlakoztak az országos 
eseményhez, ebből egyszer 
online módon. 

– Családban élni jó! A gyer-
mek örök érték, ez az alap-
vetésünk. A Három Királyfi, 
Három Királylány Mozgalom 
célkitűzése, hogy a tervezett, 
a kívánt gyermekek megszü-
lessenek, ez az alkalom erre 
hívja fel a figyelmet – fogal-
mazott Herczegné Számel 
Annamária, a mozgalom helyi 
képviselője.

Pontban 11 órakor Hevesi 
Imre vezényletével minden 
résztvevő szülő vagy nagy-
szülő felemelte néhány má-
sodpercre a hozzá tartozó 
kisgyermeket. Békéscsabán 
ebben a pillanatban 180 

gyermek és 211 felnőtt volt 
jelen az eseményen, orszá-
gosan pedig rekordot döntött 
a résztvevők létszáma.

A rendezvényt több 
gyermekprogram és játék 
színesítette, valamint volt 
ugrálóvár, arcfestés és a csil-
lámtetoválás is. A szervező 
elmondta, hogy mindig igye-
keznek helyi szereplőket be-
vonni. Idén Hevesi Imre adott 
műsort, a Bábika Játszóház 
tartott kézműves foglalkozá-
sokat és bemutatót tartott a 
Dogland Kutyasuli. Baji Mik-
lós Zoltán segítségével raj-
zolhattak és festhettek a gye-
rekek, délután pedig Jimmy 
bohóc (Berta János) érkezett 
szórakoztató programjával. 
Kitelepültek a védőnők, akik 
egészségügyi szűrést végez-
tek, tanácsadást tartottak, de 
a helyi árusok is ott voltak a 
portékáikkal.

– Idén első alkalommal Bol-
dog Gusztáv is részt vett az 
eseményen. A környezetvé-
delmi szakember egy szemét-
gyűjtéssel egybekötött termé-
szetvédelmi programot tartott. 
Sétára vitte a családokat a kör-
gáton, ahol csipeszekkel szed-
hették a gyerekek a szemetet 
– mondta el a szervező.

Vári Bianka

Gyermeket a magasba 

Örök értékeink

A 60 éves Elek Tibor és a 90 éves Banner Zoltán
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Kezdeményezések Munkácsy-szobor állítására 

Fábry Károly: Apponyi-utcák VII/4.

Hiába volt a sok segítő kéz, 
a járvány csak nem akart 
csillapodni. A korabeli kor-
mány úgy döntött, hogy a 
nagyobb baj megelőzése 
érdekében Békéscsabára 
küldi dr. Kátay Gábor jár-
ványügyi szakembert és a 
helyi elöljárók még több or-
vost kértek a betegek gyó-
gyítására. 

A fertőzésveszély miatt „na-
gyobb mennyiségű carbolsav 
is rendeltetett Pestről, mely kü-
lönösen a hullák behintésére 
alkalmaztatott, miután tapasz-
taltatott, hogy azok kipárolgá-
sa a házban levőkre felette 
veszélyes ragályt okozó volt”. 
Az akarat megvolt a rendelés-
hez, de a pénz nem, ugyanis 
éppen ekkor épült Csabán az 
új városháza, ami a település 
számára nagy anyagi terhet 
jelentett. A betegség tovább 
pusztított, Fábry Károly sze-
rint „majdnem minden házban 
volt halott, vagy legalább is 
halálos beteg, és siralomház 

volt a legtöbb lakás”. Augusz-
tus elején volt olyan hét, hogy 
513 volt a halottak száma, de 
szerencsére – a későbbi hű-
vösebb időjárásnak is köszön-
hetően – a hónap végére egy-
re kevesebb lett az áldozat. 

A cikksorozat szerzője itt 
abbahagyta a szörnyű járvány-
ról szóló beszámolót és áttért 
az új városháza felépítésének 
bemutatására. 1828-ban épült 
fel Csabán a régi épület, me-
lyet az elöljárók használtak, 
s ez alatt volt megtalálható 
a korszak legjobb kocsmája 
egy pincében. A hivatal azon-
ban kicsinek bizonyult és vele 
szemben, a mai Sas patika 
és a mai Fiume között, 1853-
ban adtak át egy egyemeletes 
házat, és a „községi hivatalok 
egy részét oda helyezték át 
[…], az ó-városházában ma-
radt a városgazda, az árva-
gyámság, a megyei esküdti, a 
megyei biztosi, a mértékhitele-
sítő hivatal és a békésmegyei 
gazdasági egyesület tuda-
kozó irodája”. Fábry szerint 

így azonban gyakorlatilag két 
városháza volt, mely között a 
hivatalnokok ide-oda szalad-
gáltak, sőt „a közönségnek is 
ide-oda átküldözgetése sok 
panaszra adott okot”. Belátták 
tehát a vezetők, hogy a hely-
zet tarthatatlan és elhatároz-
ták, hogy építenek egy olyan 
városházát, mely alkalmas 
lesz az egyre növekvő tele-
pülés kiszolgálására. Az aka-
rat megvolt, a helyszínt kellett 
még megtalálni. 

Több lehetséges változat 
után végül 1871. január 25-
én döntöttek az alábbiakrók, 
hogy „az egykori szolgabí-
rói hivatal számára építtetett 
házat, mely áll az első eme-
leten 9 szobából, alól 3 bol-
tozatos nagy szobából, egy 
cselédszoba és 2 boltozatos 
börtönből, mely a város kö-
zepén, a piacon fekszik — a 
járásbíróság helyiségéül — 
jutányosabban, mint minden 
más vevőnek — 25,000 frtért". 
(Folytatjuk.)

Ugrai Gábor

A Szent István tér a városháza épületével az 1900-as évek elején

A Mester halálát követően 
virágzásnak indult egyfajta 
„Munkácsy-kultusz”. Em-
léktáblákat avattak élete 
fontos helyszínein, közte-
rületeket neveztek el róla, 
relikviáit, a róla szóló anek-
dotákat kezdték gyűjteni, 
és szobrot is terveztek állí-
tani a tiszteletére. 

Lukácsy Sándor már 1900-
ban, Munkácsy halála évé-
ben készített róla egy 20 cm 
magas szobrocskát, amit 
könyvkereskedésekben bárki 
megvásárolhatott. 1905-ben 
a Képzőművészeti Társulat 
pályázatot hirdetett a festő-
művészt ábrázoló közterületi 
szoborra, melyet a Műcsar-
nok előtti téren kívántak fel-
állítani. Az 1907-ben lejárt – 
sokadjára meghosszabbított 
– határidőre közel két tucat 
pályamű érkezett, de egyik 
mellett sem született döntés, 
mert egyiket sem tartották 
megfelelőnek, illetve hármat 
mégis. Ezek közül az egyik 
Horvai Jánosé volt, akinek 

Kossuth-szobrát 1905-ben 
avatták fel Békéscsabán. A 
megfelelő műalkotás kivá-
lasztása azonban még hóna-
pokig nem történt meg, és vé-
gül a kezdeményezés elhalt. 

Az 1930-as évek elején 
Békéscsabán is mozgalom 
indult a Mestert ábrázoló 
szobor felállításáért. Az el-
gondolás szerint „Munkácsy 
szobrát a Szemián-sor és 
a Körös-part közötti sétá-
nyon, szemben a polgármes-
ter lakásával állítanák fel”, 
írta a Békésmegyei Köz-
löny 1934-ben. Azaz a mai 
1956-os emlékmű helyén, a 
Gőzmalom téri kisligetben 
kapott volna helyet. Mintáját 
Kapitány József készítette el 
a lap szerint, minden bizony-
nyal ugyanaz a szobrász-
művész, akinek az „Agg” 
című szobra koronázza a 
Zsidó Aggok Házának hom-
lokzatát a mai Csaba utcán. 
Az eredetileg bronznak ter-
vezett szobrot a magas költ-
ségek miatt a jóval olcsóbb 
kőből tervezték elkészíteni. 

1936-ban kezdte meg a 
bizottság a munkáját, hogy a 
művész mellszobrának felál-
lítását előkészítse, több siker-
telen próbálkozást követően. 
Az ügy fontosságát jelezte, 
hogy – a lap szerint – akkor 
az országban még nem volt 
szobra Munkácsynak, s a 
költségek előteremtését tár-
sadalmi úton tervezték ösz-
szegyűjteni. Aztán ebből és a 
bizottsági munkából sem va-
lósult meg semmi. 1937-ben 

újabb kezdeményezés indult, 
megint egy budapesti szobor 
felállítására, de ezeknél több 
információt a lapok erről nem 
közöltek. E kezdeményezése-
ket valószínűleg a világhábo-
rúk és a gazdasági világvál-
ság akadályozta meg. 

Azóta több Munkácsy-szo-
borral gazdagodott Békés-
csaba, melyek Borsos Miklós, 
Vilt Tibor, Mladonyiczky Béla, 
és Boros Péter alkotásai.

Szalay Ágnes

Verő László pályaműve Munkácsy Mihály köztéri  
szobrára, 1906-ban (forrás:  Ország-Világ, 1906. október 7.) 

Budapesten 1956. októ-
ber 23-án a tüntetés dél-
után 15 órakor kezdődött 
a Budapesti Tudomány-
egyetem bölcsészkarának 
épületénél. A forradalom 
budapesti történéseit há-
rom nap múlva követték a 
helyi események.

Békéscsabán, 1956. október 
26-án, az esti órákban fiatal 
és középkorú férfiak kezd-
tek gyülekezni a Szabadság 
tér északi oldalán, pontosan 
ott, ahol a 101-es emlékmű 
állt, melyet a diktatúra idején 
leromboltak, és a föld alá te-
mettek. A tüntetők összeállí-
tották 16 pontból álló „Köve-
teljük!” című röpiratukat, és a 
Szabadság térről a város és 
a megye napilapjának nyom-
dájához vonultak. A kinyom-
tatott röplapokat terjeszteni 
kezdték, és közben a Him-
nusz és a Szózat dallamfosz-
lányai, valamint az ütemesen 
kiáltott jelszavak: „Ruszkik 
mars haza” és „Vesszen az 
ávó” hallatszottak. Október 
27-én Forradalmi Tanácsot 
választottak, amely az egész 
megye kiemelkedően fontos 
politikai szerve lett. Szónoki 
tehetsége, politikai rálátása 
miatt ennek első számú ve-
zetője Fekete Pál lett. 

Másnap elnémult a mind-
addig egyeduralkodó párt-
sajtó és az emberek végre 
kezükbe vehették a szabad 
sajtó helyi termékét, a Kossuth 
Népe első számát, majd 
egy újabb napilap, a Füg-
getlen Újság jelent meg. 
Október 31-én, este nyolc 
órakor megszólalt a békés-
csabai Szabadság Rádió, 
melynek első adását Féja 
Géza, a Viharsarok című 

szociográfia szerzője tette 
emlékezetessé… 

A csabaiakat november 
4-én, hajnali négy óra tájban 
ágyúk dörgése, géppuskák 
ropogása, repeszgránátok 
robbanása és tankok dübör-
gése verte fel. A laktanyát 
tűz alá vették. Fekete Pálnak 
élete kockáztatásával sike-
rült elérnie, hogy a szovjetek 
tüzet szüntettek addig, amíg 
ellentámadás nem éri őket. 
A tűzszünetet csak részben 
tartották be, Fekete Pál a 
tankok előtt ment túszként. 
A főtéren leadott géppuska-
tűznek két halálos áldozata 
volt: Harmati Imre rendőr al-
hadnagy és Kovács Zoltán 
honvéd alezredes, akik szol-
gálatteljesítés közben vesz-
tették életüket. A forradalom 
leverése után a megtorlás 
időszaka következett. A sze-
gedi katonai bíróság hozta 
meg ítéletét Fekete Pál és 
társai ügyében. Fekete Pált 
először halálra ítélték, majd 
az ítéletet 1957. december 
11-én életfogytiglan tartó 
börtönbüntetésre módosítot-
ták. Bár a fegyveres ellenál-
lás gócait felszámolták, az új 
hatalommal szembeni társa-
dalmi ellenállás folytatódott.

A Munkácsy Mihály Múze-
um a soron következő „Mun-

kácsy blue chip” programban 
2022. október 20-án, csü-
törtökön 16.30 órától meg-
emlékezést tart az 1956-os 
események kapcsán, Remé-
nyekkel teli forradalom, me-
lyet a kegyetlen megtorlás 
követett címmel.

A program résztvevői 
meghallgathatják dr. Erdész 
Ádám, a Magyar Nemzeti 
Levéltár nyugalmazott igaz-
gatója A forradalom utáni 
megtorlás Békés megyében 
című előadását, majd Forra-
iné Kovács Márta történész 
beszélgetését Vánsza Pállal, 
a Magyar Politikai Foglyok 
Szövetségének megyei el-
nökével. Megemlékezünk a 
nemrég elhunyt Fekete Pál-
ról, az 1956-os forradalom 
sokak által szeretve tisztelt 
hőséről, a békéscsabai ese-
ményeken. A meghívott ven-
dégek között köszönthetjük 
Fekete Ágnest, Fekete Pál 
lányát is. Az est programját 
színesíti Bartus Gyula Já-
szai Mari-díjas színművész 
előadása, továbbá elhangzik 
Ludwig van Beethoven Eg-
mont nyitánya Gál Csaba és 
Rázga Áron zongoraművé-
szek előadásában. A progra-
mon való részvétel ingyenes.

Forrainé Kovács Márta 
történész muzeológus

Válogatás 1956 forradalmának csabai eseményeiből
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Kiállítás

 Tóthné Bodzsár Adrienn Természet, emberek, épületek című 
képkiállítása tekinthető meg a tanácskozó teremben október 24-ig, 

hétköznapokon 10-18 óráig.
 Bácsfalvi Zoltán békéscsabai alkotó festményeiből összeállított 

kiállítás megtekinthető október 28-ig, hétköznapokon 10-től 18 óráig a 
nagyteremben.

 Kreatív délután

Október 10., hétfő 14 óra: Készülődés a Mindenszentekre kegyeleti 
koszorúk, sírdíszek készítése. A foglalkozást Ujj Éva vezeti a Nyugdíjas 

klubban. 

Ismeretterjesztő előadások

Október 17., hétfő 14.30 óra: Emlékezés Fekete Pálra, 56 hősére, 
Békéscsaba díszpolgárára. A Nyugdíjas klub vendége Vánsza Pál a 

POFOSZ megyei elnöke. 
Október 24., hétfő 14.30 óra – „Radnóti és kora” címmel Ugrai Gábor 

történelemtanár  előadása a Nyugdíjas klubban.  

Kirándulás

Október 19., szerda – A Természetjáró kör látogatása Újkígyósra: 
kirándulás a határba, a Filagória, a Vincellérház és az Apáti úti kilométerkő 

felkeresése. Indulás 9.20-kor a buszpályaudvarról. 

Tornák 

• Alakformáló torna – keddi és csütörtöki napokon 17.30-tól 18.30 óráig. 
Vezeti Kvasz Edit aerobic-oktató.   

• Fitt-N Taekbo Team – keddi és csütörtöki napokon 18.30-tól 19.30 
óráig. Vezeti: Skumáthné Harmati Nikolett.

• Egészségmegőrző torna 40 éven felülieknek – keddi és csütörtöki 
napokon 14.30-tól 15.30 óráig. A tornákat 
dr. Vitaszek Lászlóné gyógytornász vezeti. 

Angol szakkör ovisoknak

Hétfői napokon 16.30-tól 17 óráig.  A foglalkozásokat Baráthné 
Kutasi Györgyi nyelvtanár vezeti. Részvételi díj: 4000 Ft/hó/fő. Bővebb 

felvilágosítás, csoportbeosztás: 30/212-3292.
Taekwondo edzés ovisoknak – Csütörtöki napokon 16.30-tól 17.30 

óráig. A foglalkozásokat Krajcsó István IV. dan tartja.

THURY GÁBOR RETRO-MOZIJA
2022. október 12-én, szerdán 18 órakor a Nemzetiségi Klubházban 

(Békési út 17.). Kedvenc filmjeiből válogat: Máthé Ferenc film-aszkéta.

JAZZ-CSÜTÖRTÖK A MESEHÁZBAN
2022. október 13-án, csütörtökön 19.00 órakor

TRIO SQUELINI 
Szalai Péter - ütőhangszerek, kalimba, aquaphone, Szőke Szabolcs 

- gadulka, sarangi, array mbira, Váczi Dániel - szopranino- és 
altszaxofon, aquaphone, feat Csókás Zsolt – gitár.

Egy különleges hangszerelésű trió valahol a jazz, a világzene és a kortárs 
zene határmezsgyéiről. A koncert rendezője a Meseházi Alapítvány.  

Belépő: 500 Ft. Helyszín: Meseház, Békéscsaba, Békési út 17.
Köszönjük a NKA Hangfoglaló Program támogatását! 

ALKOSS, NE HALMOZZ!
2022. október 18-án, kedden, 14 órakor folytatódik a Földünk 

megmentésére tett kísérlet, a Meseházi Varróműhely akciójával. Célunk a 
vásárlás és a hulladék csökkentése! Ne boltban vegyük, amit magunk is el 

tudunk készíteni. Az akciócsoport vezetője Sárközi Mária hobbivarrónő. 
Találkozunk kéthetente a Meseházban (Békési út 17.). Csatlakozz Te is!

Jazz előzetes:
Jazz-csütörtök a Meseházban

2022. október 27-én, csütörtökön 19 órakor 
EICHINGER TIBOR születésnapi koncertje

Eichinger Tibor – gitár, Kéri Gábor – gitár, Zrubka Zsombor – vibrafon.
Egy este, két duo, a Meseházban. Kettő meg kettő az három!

MESEHÁZI KÉZMŰVES AJÁNLÓ, CSOPORTOK SZÁMÁRA
Szeretettel várunk minden óvodás, iskolás csoportot a Meseházba, 

Békéscsabán a Békési út 17. szám alatt található népi műemlék 
épületegyüttesbe, mely 1988 óta múzeum és népi kézműves műhely 

helyszíne. Itt található Schéner Mihály gyűjteményes kiállítása, amely 
színes fafaragványaival a népi mesevilágot idézi a látogató elé. Igény 

szerint kézműves, vagy mesefoglalkozás választható. A látogatás díja: 400 
Ft/fő, kísérőknek ingyenes. Időpont egyeztetés, témaválasztás a 326-370 

telefonszámon.

Őszköszöntő Fesztivál 
Felpezsdült a Munkácsy Negyed szeptember 24-én

Őszköszöntő Fesztivált tar-
tottak szeptember 24-én a 
Munkácsy Negyedben. Az 
esemény Munkácsy Mihály 
névnapjához és az őszi idő-
szak érkezéséhez kötődött. 

Varga Tamás, Békéscsaba 
kultúráért felelős alpolgármes-
tere elmondta, hogy az Ősz-
köszöntő Fesztiválhoz csat-
lakozott a Munkácsy Mihály 
Múzeum, a Csabagyöngye 
Kulturális Központ, a Békés 
Megyei Könyvtár, a Békés-
csabai Napsugár Bábszínház, 
illetve a Munkácsy Emlékház 
is. A helyszíneken látványos, 
ismeretterjesztő, játékos vagy 
éppen gondolkodtató, kéz-
ügyességet igénylő progra-
mokkal várták az érdeklődőket.  

A nap folyamán az emlék-
házban, a Munkácsy Cukrász-
dában volt bonbonkészítési 
bemutató és workshop, de ze-
nés programok és éjszakai tár-
latvezetés is várta a közönsé-
get. A Békéscsabai Napsugár 
Bábszínház az előadáson túl 
zenés, bábos, interaktív me-
sefoglalkozásra, bábsimogató 
programra invitálta a gyereke-
ket. Ez egy olyan móka volt, 
amelynek csak a képzelet és a 
kedv szabott határt. Mindeköz-
ben a könyvtár városismereti 
sétára hívta az érdeklődőket.

A Munkácsy Mihály Múze-
um különleges ázsiai ízekkel 
színesítette a napot. Mint azt 
dr. Bácsmegi Gábor, a múze-
um igazgatója elmondta, az 
ételkóstoló az agyaghadsereg-
kiállításhoz kapcsolódott, de 
a későbbiekben több, a kínai 
kultúrával kapcsolatos prog-
rammal is készülnek.   

Dani Nikolettától, a Wok 
n'Go étteremlánc képviselő-
jétől megtudtuk, hogy a kínai 

gasztronómia a csípős ízek 
használatában hasonlít a ma-
gyar konyhaművészethez. A 
múzeumba húsos táskát, zöld-
séges és húsos tavaszi teker-
cset, sült rákot, desszertnek 
pedig szezámmagos gombó-
cot vittek édesbab töltelékkel.  

Opauszki Zoltán környezet-
védelmi és turisztikai ügye-
kért felelős tanácsnok em-
lékeztetett arra, hogy Szent 
Mihály-naphoz kapcsolódik a 
tűzgyújtás hagyománya, ezt 
értelmezte újra az evezősök 
esti lampionos felvonulása, 
amelyhez a lampiont saját ke-
zűleg lehetett elkészíteni a nap 
folyamán az emlékházban.  

A kenusok a Csabagyöngye 
stégtől indultak a Réthy-hídig, 
majd az Árpád fürdő hídjáig 
eveztek, és vissza a kiindu-
lás helyszínre. A felvonulást a 
Békési Kajak-kenu Club és a 
diákönkormányzat képviselői 
bonyolították le. Dobi István a 
klub elnöke hangsúlyozta: sze-
retnének ebből hagyományt 
teremteni.

Szabó Judit

A vízi felvonulást a Békési Kajak-Kenu Club és a diákönkormányzat szervezte

Ázsiai ételek kóstolója a Munkácsy Mihály Múzeumban

A bábszínház interaktív mesefoglalkozása gyerekeknek

Segítség a civileknek

NEA-pályázatok

A Nemzeti Együttműködé-
si Alap (NEA) pályázatairól 
tartottak előadást a megye 
civil szervezeteinek a Kor-
nélia Rendezvényközpont-
ban, szeptember 21-én. Az 
eseményen átadták „Az év 
Békés Megyei Adományo-
zója” díjat is.

Az Egyensúly AE Egyesület 
minden évben segít a prog-
ramsorozat helyi szervezé-
sében. Schriffertné Lócskai 
Henriett, a szervezet elnöke 
elmondta, hogy a minisz-
tériumból érkezett előadók 
részletesen tájékoztatnak, 
helyben pedig a Civil Központ 
igyekszik mindenkinek a se-
gítségére lenni.

– Békés megyében mintegy 
2000 civil szervezet működik. 
Közös vonásuk, hogy önkénte-
sen, lelkesedéssel végzik a te-

vékenységüket – fogalmazott 
dr. Kecskés Péter, a Miniszter-
elnökség főosztályvezetője. A 
NEA ezt a munkát támogatja. 
Az előadások az aktualitások-
ról és a változásokról szóltak. 
Mint elhangzott, október elején 
írják ki az egyszerűsített és az 
összevont pályázati lehetősé-
geket, amelyek révén műkö-
désre, szakmai programokra, 
rendezvényekre is pályázhat-
nak a szervezetek. 

Az eseményen első alka-
lommal adták át „Az év Békés 
Megyei Adományozója” díjat, 
amelyet a Békéscsabai Plaz-
ma Center érdemelt ki. Mint 
azt Dobráné dr. Magyar Zsu-
zsannától megtudtuk, a center 
az elmúlt közel 6 évben több 
mint 4 millió forinttal támogat-
ta a helyi, és környékbeli civil 
szervezeteket.  

 Vári Bianka

Krajcsó Ágnes és Dobráné dr. Magyar Zsuzsanna

A Lencsési Közösségi Ház tisztelettel meghívja Önt

2022. október 7-én, pénteken 17 órai kezdettel

A megjelenteket köszönti Takács Péter, a közösségi ház vezetője.

A kiállítást megnyitja Szarvas Péter polgármester.

Közreműködnek a Bartók Béla Szakgimnázium és AMI diákjai.

A kiállítás megtekinthető október 28-ig,

hétköznapokon 10-18 óráig.

békéscsabai alkotó festményeiből összeállított 

kiállítás megnyitójára.

Bácsfalvi Zoltán
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KITEKINTŐ – Egy rossz döntés életre szóló következménnyel járhat 

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Ludovika TV
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Kikötő
8.10 Hosszabbítás
8.40 Művészbejáró
9.10 Praktikák
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szempont 
10.40 Szarvasi híradó
11.00 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Praktikák
18.00 Hírek
18.10 Hosszabbítás
18.30 Sztárportré
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Kezdőkör
21.00 Kezdőkör: 

Békéscsaba-DVTK 
labdarúgó-mérkőzés

22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Kezdőkör
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Ludovika TV
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Kikötő
8.10 Hosszabbítás
8.40 Művészbejáró
9.10 Praktikák
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szempont 
10.40 Szarvasi híradó
11.00 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Praktikák
18.00 Hírek
18.10 Hosszabbítás
18.30 Sztárportré
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Kezdőkör

21.00 Építészeti  
barangolások

21.55 Mézes pajtás
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Kezdőkör
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Művészbejáró
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Kezdőkör
8.10 Praktikák
8.40 Szomszéd vár
9.10 Sztárportré
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Diagnózis
10.40 Szarvasi híradó
11.00 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Művészbejáró
18.00 Hírek
18.10 Kezdőkör
18.30 Ludovika TV
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Szemeszter
21.00 Aggódunk érted 24.
21.30 Vasdiadal, tűzdiadal
22.30 Aktuális

22.50 Híradó
23.10 Szemeszter
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Művészbejáró
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Kezdőkör
8.10 Praktikák
8.40 Kvantum
9.10 Sztárportré
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Csabai Forgatag
10.40 Szarvasi híradó
11.00 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Művészbejáró
18.00 Hírek
18.10 Kezdőkör
18.30 Ludovika TV
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 BRSE TV

21.00 Aggódunk érted 25.
21.40 A barakkváros foglyai
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 BRSE TV
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Szempont 
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Szemeszter
8.10 Sztárportré
8.40 Művészbejáró
9.10 Ludovika TV
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Kikötő
10.40 Szarvasi híradó
11.00 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Sztárportré
18.00 Hírek
18.10 BRSE TV
18.30 Praktikák
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Kvantum
21.00 Kezdőkör: 

Békéscsaba-DVTK 
labdarúgó-mérkőzés

22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Kvantum
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Sztárportré
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Kvantum
8.10 Kikötő
8.40 BRSE TV
9.10 Szempont 
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szomszéd vár
10.40 Szarvasi híradó
11.00 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Egy nap a világ III/4.
18.00 Hírek
18.10 Kezdőkör
18.30 Praktikák
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Művészbejáró
21.00 Biketour in Europe 

2018/4.
21.40 Az Egyórás üzlet

22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Művészbejáró
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Sztárportré
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Diagnózis
8.10 Kikötő
8.40 BRSE TV
9.10 Szempont 
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Szomszéd vár
10.40 Szarvasi híradó
11.00 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Egy nap a világ III/5.
18.00 Hírek
18.10 Kezdőkör
18.30 Praktikák
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Művészbejáró
21.00 Biketour in Europe 

2018/5.

21.40 Táncból katedrálist
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Művészbejáró
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Praktikák
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Művészbejáró
8.10 Kvantum
8.40 Csabai Forgatag
9.10 Szomszéd vár
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Kezdőkör
10.40 Szarvasi híradó
11.00 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Kvantum
18.00 Hírek
18.10 BRSE TV
18.30 Művészbejáró
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Hosszabbítás
21.00 Új Ház 6.
21.30 Az Elíziumi kém

22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Hosszabbítás
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Praktikák
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 Művészbejáró
8.10 Kvantum
8.40 Csabai Forgatag
9.10 Szomszéd vár
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Kezdőkör
10.40 Szarvasi híradó
11.00 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Kvantum
18.00 Hírek
18.10 BRSE TV
18.30 Művészbejáró
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Kikötő

21.00 Új Ház 7.
21.30 Autóstoppal a sza-

badság felé
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Kikötő
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

7.00 Hírek
7.10 Aktuális
7.30 Szempont 
8.00 Híradó
8.20 Aktuális
8.40 BRSE TV
9.10 Kvantum
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Nyitott Egyetem 16.
10.50 Kezdőkör: 

Békéscsaba-DVTK 
labdarúgó-mérkőzés

12.20 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Új Ház 06.
18.00 Hírek
18.10 Csabai Forgatag
18.30 Kikötő
19.00 Híradó
19.20 Ludovika TV
20.00 Híradó
20.20 Művészbejáró
21.00 Atlantisz gyermekei

22.50 Híradó
23.10 Művészbejáró
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

7.00 Hírek
7.10 Aktuális
7.30 Szempont 
8.00 Híradó
8.20 Aktuális
8.40 BRSE TV
9.10 Kvantum
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Nyitott Egyetem 16.
10.50 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Új Ház 7.
18.00 Hírek
18.10 Csabai Forgatag
18.30 Kikötő
19.00 Híradó
19.20 Praktikák
20.00 Híradó
20.20 Művészbejáró
21.00 Radnóti nyomában

22.30 A Kisteleki orgona 
története

22.50 Híradó
23.10 Művészbejáró
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

7.10 Aktuális
7.30 Kezdőkör
8.00 Híradó
8.20 Aktuális
8.40 Szomszéd vár
9.10 Csabai Forgatag
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Ludovika TV
10.50 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Kikötő
18.00 Hírek
18.10 Hosszabbítás
18.30 Praktikák
19.00 Híradó
19.20 Sztárportré
20.00 Híradó
20.20 Szemeszter
21.00 Öt folyón hazafelé

23.00 Híradó
23.15 BRSE TV
23.30 Diagnózis
0.00 Képújság

7.00 Hírek
7.10 Aktuális
7.30 Kezdőkör
8.00 Híradó
8.20 Aktuális
8.40 Szomszéd vár
9.10 Csabai Forgatag
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Ludovika TV
10.50 '56 gyermekszemmel
11.40 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Megtorlás a Viharsa-

rokban
18.00 Hírek
18.10 Hosszabbítás
18.30 Praktikák
19.00 Híradó
19.20 Sztárportré
20.00 Híradó
20.20 Szemeszter
21.00 Vérbírok
21.55 Örmény nyomok

22.50 Híradó
23.10 BRSE TV
23.30 Diagnózis
0.00 Képújság

2022. október 10 ., hétfő

2022. október 17., hétfő

2022. október 12., szerda

2022. október 19., szerda

2022. október 14., péntek

2022. október 21, péntek

2022. október 11., kedd

2022. október 18., kedd

2022. október 13., csütörtök

2022. október 20., csütörtök

2022. október 15., szombat

2022. október 22., szombat

2022. október 16., vasárnap

2022. október 23., vasárnap

A        MŰSORA A        MŰSORA • 2022. október 10 – október 23.• 2022. október 10 – október 23.

6.00 Hírek
6.10 Aktuális
6.30 Szempont 
7.00 Híradó
7.20 Aktuális
7.40 BRSE TV
8.10 Sztárportré
8.40 Művészbejáró
9.10 Ludovika TV
9.40 Aktuális
10.00 Híradó
10.20 Kikötő
10.40 Szarvasi híradó
11.00 Képújság
17.00 Hírek
17.10 Aktuális
17.30 Sztárportré
18.00 Hírek
18.10 BRSE TV
18.30 Praktikák
19.00 Híradó
19.20 Aktuális
20.00 Híradó
20.20 Diagnózis

21.00 A mecénás
22.00 Kócos Bt.
22.30 Aktuális
22.50 Híradó
23.10 Diagnózis
23.40 Szarvasi híradó
0.00 Képújság

A Nemzeti Bűnmegelőzési 
Tanács indította útjára az 
országos Re-akció prog-
ramot, amelynek legutóbbi 
rendezvényét Kétegyhá-
zán tartották. 

„Stressz, döntés, krízis, kör-
nyezet és önkontroll” ez a fel-
irat fogadta a csapatokat az 
egyik tanterem ajtaja mellett. 
Bent, a tanári asztalon pe-

dig különböző fegyverek és 
egyéb eszközök sorakoztak, 
például gumibot, bilincs és 
töltények. 

A bűnmegelőzési prog-
ramban a diákokkal szituáci-
ókon és konkrét történeteken 
keresztül ismertették meg a 
közelharc eszközeit. Szó volt 
többek arról, hogy mire való 
a gumibot végén a madzag, 
hogyan működik a rendőrök 

által használt pisztoly, de 
például arról is, hogy milyen 
hatása van a sokkolónak.

A délelőtti programok a 
délutáni szimulációkra han-
golták a fiatalokat. Többek 
között az internetbiztonság, 
a vagyonvédelem és olyan 
témák kerültek elő, amelyek 
a bűnmegelőzés szakterüle-
téhez kapcsolódnak. A Re-
akció kifejezés pedig a dön-
tésre, egy szituációra adott 
válaszra utal.

– A mai nap arról szól, 
hogyan kell helyes döntése-
ket hozni. Hiszem, hogy amit 
megélnek a gyerekek, az 
mindig életre szóló élmény 
marad, és nagy valószínű-
séggel a helyes döntés meg-
hozatalában is segít – mond-
ta Telekné Furák Mónika 
rendőr alezredes, a Békés 
Megyei Rendőr főkapitány-

ság Bűnmegelőzési Osztá-
lyának vezetője.

Délután a fiatalok egy 
diszkó baleset szimuláció-
nak lehettek szemtanúi. A 
szervezők célja az volt, hogy 
a diákok lássák: egy rosszul 
meghozott döntés életre szó-
ló következménnyel járhat.

A roadshow jellegű szem-
léletformáló programot a bűn-
megelőzés jegyében hívta 
életre a Nemzeti Bűnmegelő-
zési Tanács. A kétegyházi Dr. 
Pálfi György Mezőgazdasági 
Technikum, Szakképző Isko-
la és Kollégium teljes tanulói  
mellett a rendezvényre Gyu-

láról és Békéscsabáról is ér-
keztek diákok, így összesen 
több mint 300 fiatal vehetett 
részt a látványos programon. 
Gyarmathy Zsolt, az intéz-
mény igazgatója szerint na-
gyon fontos a bűnmegelőzés-
ről ilyen formában is beszélni.

Vári Bianka
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Békéscsaba kerékpáros város
Békéscsaba önkormányzata 
ismét csatlakozott az euró-
pai autómentes naphoz. A 
szervezők bringás reggelivel 
készültek, délután bemu-
tatókkal, ügyességi verse-
nyekkel várták az érdeklő-
dőket, végül a nap bringás 
felvonulással zárult.

Szeptember 22-én, a reg-
geli órákban a Korzó té-
ren, a Szent István téren és 
Lencsési úton, a körgátnál 
várták reggelivel azokat, 
akik kerékpárral indultak el 
útjukra. A reggeli szervező-
je elmondta, hogy hosszú 
évek óta kiemelten kezelik 
ezt a napot. Gyebnár Péter, 
a Fenntartható Térségért 
Alapítvány elnöke szerint a 
kerékpározásnak közösség-
építő hatása is van, hiszen a 
napi kerekezések során biz-
tosan találkozunk tíz-tizenöt 
ismerőssel is, akivel esetleg 
még beszélünk is pár szót. 
Mint mondta az autómentes 
nap résztvevői közül sokan 
elmesélték, hogy az év 8-9 
hónapjában közlekednek bi-

ciklivel, és csak a leghide-
gebb hónapokban választa-
nak más alternatívát. 

Varga Tamás alpolgármes-
ter azt hangsúlyozta, hogy Bé-
késcsaba kerékpáros város, itt 
van az ország egyik legforgal-
masabb kerékpárútja is, amit 
egy objektív mérés mutatott ki 
2021-ben. 

– E tekintetben megelőz-
tük például Debrecent, Szé-
kesfehérvárt és egyéb nagy 
városokat. Egyébként pedig 
látjuk, hogy itt szinte mindenki 
biciklizik. A kerékpártárolók, 
az utak tele vannak, ez persze 
annak is köszönhető, hogy a 

város kerékpárút-hálózata a 
különböző pályázatoknak kö-
szönhetően jelentősen bővült, 
jelenleg nyolcvan kilométernél 
tart – emelte ki Varga Tamás.

A délután folyamán a Szent 
István téren bemutatókkal, 
korosztályonkénti ügyességi 
versenyekkel várták az érdek-
lődőket, az autómentes nap 
csúcspontja pedig a bringás 
felvonulás volt. A Critical Mass 
elnevezésű megmozduláson, 
és a bringaemelésen közel 
százan vettek részt. A kerék-
párosok hat órakor indultak el 
a Szent István térről motoro-
sok és a jaminai polgárőrök 
vezetésével. A közel hat ki-
lométeres távon érintették a 
Baross utcát, a Szarvasi utat, 
a Kazincy utcát, valamint az 
Andrásy utat.

A bringások a táv teljesíté-
se után, a Szent István térre 
visszaérve magasba emelték 
a biciklijüket, ezzel is szemlél-
tetve a kerékpározás fontos-
ságát. 

Szabó Judit

* Kérjen és cseréljen egyszerre 5 ballonnal a kedvezőbb árhoz!

DÍJMENTES!

06 66 778 888
06 30 955 7679
INFO@SZIVARVANYAQUA.HU

VÍZADAGOLÓ AUTOMATÁINKAT CSALÁDBARÁT 
EGYSZERI DÍJJAL, HAVIDÍJ-MENTESEN BIZTOSÍTJUK!

Kérje tájékoztatónkat és válasszon családi és 
céges csomagjaink közül.

BALLONOS VIZÜNK HÁZHOZSZÁLLÍTÁSA

RENDELJE
OTTHONÁBA VAGY

MUNKAHELYÉRE
A FRISSESSÉGET!

AKÁR 990 Ft 
/ BALLONTÓL*

52 Ft / LITER egyszerre 5 ballon rendelése esetén

www.szivarvanyaqua.hu

Családi és sportnap Jaminában
Családi és sportnapot tar-

tott a Mackó-Kuckó Óvoda 
mindkét intézménye a jaminai 
sportpályán szeptember 23-
án, a Decathlon Sportáruház 
támogatásával és koordiná-
lásával. A különleges napon 
mindkét óvoda gyermek- és 
szülői közössége részt vett. 
Játékos sportversenyek, 
vetélkedők szerepeltek a 
programban, a cél pedig az 
egészséges, sportos élet-
mód és szemlélet alakítása 
volt. A Mackó-Kuckó Óvoda 
tevékenységközpontú in-
tézmény, ahol a labdajáték 
bekerült az alapprogramba. 
Az óvoda tavasszal kötött 

megállapodást az egyik bé-
késcsabai, sporttermékeket 
forgalmazó céggel, innen jött 
az ötlet, hogy közösen hoz-
zanak létre egy sportnapot. 
A gyerekek ezen a napon az 

egészséges életmódra való 
nevelés mellett megismer-
hették az egyes labdajáté-
kokat, hogy a későbbiekben 
könnyebben tudjanak sport-
ágat választani maguknak. 

A megyeszékhely csapatai 
közül a Békéscsaba 1912 
Előre és a Békéscsabai 
Előre NKSE kezdte meg 
szereplését az új idényben. 
A labdarúgók az NB II kö-
zépmezőnyét erősítik, míg a 
kézilabdázók egyelőre nye-
retlenül állnak az NB I-ben. 
A röplabdások pedig nem-
zetközi felkészülési tornán 
vettek részt. 

A Békéscsaba 1912 Előre 
lapzártánkkor a labdarúgó 
NB II 13. helyén állt. Mérlege 
8 mérkőzés után két győze-
lem, három döntetlen és há-
rom vereség, valamint az ez-
zel járó 9 pont. Az együttes 
az első fordulóban Pécsen 
1:0-ás vereséget szenvedett, 
majd hazai pályán kiütéssel, 
6:1-re diadalmaskodott a je-
lenleg ötödik helyen álló Ka-
zincbarcika felett. A csapat 

idegenben bravúrral, 1:0-ra 
verte az előző idényben még 
NB I-es Gyirmót FC Győrt, 
majd itthon 4:1-re kikapott a 
tavaly még szintén éllovas 
MTK-tól. Brlázs Gábor veze-
tőedző játékosainak ezután 
három döntetlen következett, 
Szentlőrincen 2:2-t, a Dorog-
gal hazai pályán 0:0-át, majd 
Szegeden 3:3-at játszottak. 
A Békéscsaba ezt követően 
1:0-ra kikapott az akkor még 
utolsó Budafoktól. Az együt-
tes lapunk megjelenéséig két 
feljutó, tavaly még NB III-as 
csapattal játszott, vasárnap a 
Mosonmagyaróvárral a Kór-
ház utcai stadionban, szer-
dán pedig a Kozármislennyel 
idegenben. Az Előre még a 
MOL Magyar Kupában is áll, 
hiszen a legjobb 64 között 
4:0-ával búcsúztatta a Me-
gye I-es Szegedi VSE-t. A 
lilák a legjobb 32 között októ-

ber 19-én az NB III-as Nagy-
kanizsához látogatnak.

Az EuBility Group-Békés-
csabai Előre NKSE tavaly 
az NB I/B-ben szerepelt, de 
egy szezon után, bajnokként 
visszajutott az első osz-
tályba. Az együttes eddig 
három mérkőzést játszott a 
bajnokságban, de egyelő-
re nem szerzett pontot. A 
lilák Dunaújvárosban kezd-
ték az új idényt, ahol négy 
gólos, 30:26-os vereséget 
szenvedtek. A Békéscsaba 
a második fordulóban hazai 
pályán nyolc góllal, 28:20-ra 
szenvedett vereséget attól 
a Váctól, amely ebben az 
idényben az Európa-ligá-
ban szerepel. Papp Bálint 
együttese a harmadik fordu-
lóban ismét a békéscsabai 
városi sportcsarnokban lé-
pett pályára a bennmaradás 
szempontjából egyik legfőbb 
ellenfele, az Alba Fehérvár 
KC ellen. A félidőben még az 
Előre vezetett 13:12-re és a 
második játékrészben is ki-
élezett küzdelem zajlott a két 
együttes között. A hajrában 
a székesfehérváriaknak jött 
ki jobban a lépés, és végül 
két góllal, 25:23-ra győzött. 
A bajnokságban most válo-
gatott szünet van, így leg-
közelebb október 15-én lép 
pályára a Békéscsaba az NB 
I-ben, amikor egy másik rivá-

lisához, a NEKA-hoz látogat 
Balatonboglárra.

A Swietelsky-Békéscsaba 
szeptember közepén, Nyír-
egyházán, a Fatum Kupa 
Nemzetközi Felkészülési Tor-
nán lépett pályára az Extra-
liga kezdése előtt. A csabai 
röplabdás lányok a megmé-
rettetés első játéknapján a 
szlovén Maribor ellen győz-
tek 3:0-ára. Ezt követően az 
Újpestet felülmúló házigaz-
da Fatum-Nyíregyháza ellen 
mérkőzött meg a BRSE a 
nemzetközi felkészülési torna 
fináléjában. A döntő nem kez-
dődött jól a BRSE számára, a 
hazaiak 6:3-as előnyt építet-
tek ki. Tóth Gábor időkérése 
hasznosnak bizonyult, a csa-

baiak kiegyenlítettek, majd 
átvették a vezetést. A szett 
folytatásában fej-fej mellett 
haladtak a csapatok, de a 
hajrában a Nyíregyháza volt 
az élesebb, és 25:22-re meg-
nyerte az etapot.

A második játszmában 
fokozatot váltott a BRSE és 
9:3-as sorozattal rajtolt. A 
szett közepén 17:7-re növelte 
előnyét a Békéscsaba , majd 
25:11-re magabiztosan le-
zárta az etapot. A harmadik 
játékrészt a BRSE 25:17-re 
nyerte meg.

A negyedik játékrészt a 
Nyíregyháza kezdte jobban. 
A BRSE időkéréssel és cse-
rékkel próbált zárkózni ellen-
feléhez, ami nem sikerült. A 

szettben lehetőséget kapott 
a mindössze 16 éves Tuska 
Brigitta, aki ponttal mutat-
kozott be. A hazaiak domi-
nálták a játékrészt, amelyet 
25:12-re nyertek meg, így jö-
hetett a döntő szett.

A mindent elődöntő játék-
részben fej-fej mellett halad-
tak a csapatok, izgalmas lab-
dameneteknek tapsolhatott 
a közönség. 7:7-es állásnál 
Molcsányi Rita sokadszor 
hárította a védhetetlent, így 
előnnyel fordult a BRSE. A 
Nyíregyházáról Békéscsa-
bára igazoló Ralitsa Vasileva 
zárta le végül a szettet 15:11-
re, így 3:2-re győzött a BRSE 
és megnyerte a Fatum Kupát.

Hidvégi Dávid

A labdarúgóknak és a kézilabdásoknak elkezdődött az idény,  
a röplabdások felkészülési tornán álltak helyt

A BRSE ötszettes csatában hódította el a Fatum Kupát Nyíregyházán, a hazaiak ellen

A kézisek keményen küzdöttek a mérkőzéseiken
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Önt keressük a csúcstechnológiás
hallókészülékeink teszteléséhez.
Tegyen hallása megőrzéséért! MAGÁN EGÉSZSÉGÜGYI ELLÁTÁS

Csatlakozzon
tesztelő
csapatunkhoz!

id. Dr. Liktor Bálint ajánlásával
fül-orr-gégész és audiológus szakorvos

Victofon Hallásvizsgáló
Békéscsaba

Andrássy út 63–65.
Bejelentkezés 06-30/454-2180

Millió szállal kommunikálnak 
egymással a  fák a felszín alatt

A fák titkos élete – A fásí-
tás fontossága az alföldi táj 
ökológiájában címmel foly-
tatódott a Munkácsy Mihály 
Múzeum Munkácsy blue 
chip sorozata. A szeptem-
ber 21-én tartott program 
vendége ez alkalommal dr. 
Duray Balázs, a 60 ezer fa 
Békéscsabán (60K) civil 
mozgalom vezető szakem-
bere volt.

A dinamikusan szerkesz-
tett, három komponensű est 
Váncsa Klára ökológusra, a 
múzeum természettudomá-
nyos munkatársára, dr. Duray 
Balázs környezettudatos geo-
gráfusra, tájökológusra és 
Czitor Attilára, a Jókai szín-
ház művészére épült.

A program előtt dr. Duray 
Balázzsal beszélgettem. Meg-
említettem neki, hogy Peter 
Wohlleben az előadással 
azonos című könyvének, A 
fák titkos életének a hátlapján 
többek között azt is olvashat-
juk, hogy az erdőben milyen 
csudálatos történések zajla-
nak – például a fák beszél-
getnek egymással. Illetve a 
fák nemcsak utódaikról gon-
doskodnak, de idős és beteg 
szomszédaikat is ápolják. A 
fák éreznek és emlékeznek.

Mindezzel kapcsolatban el-
mondta: „a fákat eredendően 
szikár magányukban látjuk, 
miközben nem is tudjuk, hogy 
ezer, millió szállal kommuni-

kálnak egymással a felszín 
alatt. Ugyanis gyökereik sok-
szor összekötődnek egymás-
sal a földalatti „mikorrhiza”, 
vagyis a fák tápanyagfelvé-
telét segítő gombafonalakból 
álló szövedék révén. Mi több, 
egy egyedülálló fa akár több 
kilométerre lévő társával is 
csodálatosan kommunikál.”

Kérdésemre: miképp látja, 
hogy a hároméves 60 ezer 
Fa Egyesület létezése óta a 
virtuális térben élő emberek 
nyitottabbak lettek-e a ter-
mészet felé, azt válaszolta, 
hogy miután Ulbert Zoltán el-
hintette a kiscsírát, a magot, 
ők is, mint egy fa, elkezdtek 
növekedni. Azonnal kiderült, 
mennyi pozitivitás, motiváló 
erő szunnyad az emberek-
ben. Nagyon sokan bekap-
csolódtak, szinte mindenki 

ültetni akart. Mindez össze-
rántott, közösségbe ková-
csolta az egyesületet.

Az előadók egyrészt a fák 
felszín alatti életéről beszél-
tek, illetve az erdő fogalmát 
boncolgatták. Ráadásul mér-
tani pontossággal, szinte 10 
percenként elhangzott egy-
egy, a témához kapcsolódó 
irodalmi mű (vers, novella).

– Mitől lesz egy erdő erdő? 
– tette fel a kérdést Váncsa 
Klára, majd egy alternatívá-
val meg is válaszolta: – Ha 
egy búzatáblát nem nézünk 
virágos mezőnek, akkor egy 
ültetett, kivágásra szánt erdőt 
sem nevezhetünk természe-
tes erdőnek. Hiszen azt em-
ber ültette, nincs aljnövény-
zet, gaz, amely csak útban 
van, ha kivágjuk őket…

Such Tamás

A fás szárú növények védelme 
még nagyobb hangsúlyt kap

Opauszki Zoltán, Békés-
csaba környezetvédelmi 
tanácsnoka még múlt év 
szeptemberében kezdemé-
nyezte önkormányzati ren-
delet megalkotását a fás 
szárú növények védelmé-
ről, és a területek biológiai 
aktivitásértékének fenntar-
tásáról. A szakmai és tár-
sadalmi egyeztetések után, 
Békéscsaba közgyűlése a 
legutóbbi ülésén fogadta el 
a rendeletet, amelyről az öt-
letgazdát kérdeztük.

– Miért gondolta úgy, hogy 
szükség lenne egy ilyen helyi 
szabályozásra?

– A fás szárú növényzet 
által borított terület nagysága 
és minősége Békéscsabán 
is az élhetőség egyik leg-
fontosabb fokmérője. Nálunk 
az átlagnál is rosszabb a 
helyzet, mert a város hatá-
rain kívül található fás szárú 
vegetáció mennyisége és 
aránya az országos átlag 
alatt van, továbbá szántóföl-
di művelésű mezőgazdasági 
területek vannak túlnyomó 
többségben Békéscsaba kö-
rül. A kedvezőtlen hatások 
felerősödését gátolhatja a 
közösségi területeinken, a 
külterületi dűlőutak mentén 
található fa, cserje, és az 
azokkal kapcsolatos zöldfe-
lületek fokozott védelme, és 
ennek helyi rendeletben való 
szabályozása.

 – Milyen út vezetett a kez-
deményezéstől a rendelet el-
fogadásáig?

– Az önkormányzat kör-
nyezetvédelmi ügyekért fe-
lelős tanácsnokaként múlt 
év szeptemberében kezde-
ményeztem a rendelet meg-

alkotását. Decemberben a 
közgyűlés megtárgyalta a 
rendelettervezet elkészítésé-
nek alapjául szolgáló szak-
mai javaslatokat, amelyeket 
a hatályos, rendkívül komp-
lex jogszabályi környezetre 
is kitérve, egy munkacsoport 
véleményezett. A munka-
csoport a város vezetőiből, 
több önkormányzati képvi-
selőből és a polgármesteri 
hivatal munkatársaiból állt. 
A szakmai javaslatok alap-
ján elkészült rendelettervezet 
a lakossági véleményezés, 
valamint a környezetvédelmi 
igazgatási szerv és a Bé-
kés Megyei Önkormányzat 
jogszabály által előírt véle-
ményének kikérése után állt 
össze.

 – November 1-jén lép ha-
tályba az új rendelet. Milyen 
fontos elemeket emelne ki 
ebből?

– A rendelet a fakivágások 
utáni pótlás, a fenntartási kö-
telezettség, a kompenzáció, 
a közművek érintettsége és 
az építési tevékenység, a 
beruházások és a termés-
gyűjtés témakörét öleli fel. 
Tartalmazza például azt, 

hogy a fás szárú növény-
zet kivágása a szeptember 
1-je és február 28-a közötti 
időszakban történhet. Ettől 
az időszaktól eltérően fás 
szárú növény kivágása csak 
közösségi érdeket szolgáló 
állami, önkormányzati vagy 
magáncélú beruházás ki-
vitelezésével kapcsolatban 
végezhető. Szó van benne 
arról is, hogy amennyiben a 
költési időszakban (március 
1-je és augusztus 31-e kö-
zött) a kivágásra engedélye-
zett fás szárú növény lomb-
koronájában fészkelés jelei 
tapasztalhatóak, abban az 
esetben a fakivágást a fiókák 
kirepüléséig el kell halaszta-
ni. Kitér továbbá arra, hogy 
az önkormányzati beruhá-
zások esetében elő kell írni 
vállalkozói kötelezettségként 
a beruházás során kivágott 
fák pótlását. Bízom benne, 
hogy a rendelet társadalmi 
hatása pozitív lesz, tekintet-
tel arra, hogy a helyi szabá-
lyozás megalkotásával a fás 
szárú növények védelme az 
eddiginél nagyobb hangsúlyt 
kap városunk területén.

M. E. 

Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Önkormányzata pá-
lyázatot hirdet a Bursa 
Hungarica felsőoktatási 
ösztöndíj elnyerésére.

A Bursa Hungarica Felső-
oktatási Ösztöndíjpályázat 
kiírása

„A” típusú pályázatra 
azok az önkormányzat terü-
letén lakóhellyel rendelkező, 
hátrányos szociális helyzetű 
hallgatók jelentkezhetnek, 
akik felsőoktatási intézmény-
ben nappali munkarend 
szerinti, teljes idejű, alapfo-
kozatot és szakképzettsé-
get eredményező alapkép-
zésben, mesterfokozatot 
és szakképzettséget ered-
ményező mesterképzésben, 
osztatlan képzésben vagy 
felsőoktatási szakképzésben 
folytatják tanulmányaikat.

„B” típusú pályázatra 
azok az önkormányzat te-
rületén lakóhellyel rendel-
kező, hátrányos szociális 
helyzetű, a 2022/2023-as 
tanévben utolsó éves, érett-

ségi előtt álló középiskolás, 
illetve felsőfokú végzettséggel 
nem rendelkező, felsőoktatá-
si intézménybe felvételt még 
nem nyert, érettségizett pá-
lyázók jelentkezhetnek, akik 
a 2023/2024-es tanévtől kez-
dődően felsőoktatási intéz-
ményben nappali munkarend 
szerinti, teljes idejű alapkép-
zésben, osztatlan képzésben 
vagy felsőoktatási szakkép-
zésben kívánnak részt venni.

Elnyerhető önkormány-
zati támogatás:

„A” típusú pályázat ese-
tén minimum 10  000 Ft, 
maximum 15  000 Ft havon-
ta 10 hónap időtartamban 
(2022/2023-as tanév máso-
dik féléve és a 2023/2024-es 
tanév első féléve);

„B” típusú pályázat esetén 
minimum 10 000 Ft, maximum 
15 000 Ft havonta 310 hónap 
időtartamban (2023/2024-es 
tanév, a 2024/2025-ös és a 
2025/2026-os tanév).

A pályázatok benyújtá-
sának módja: A pályázatot 
az EPER-Bursa rendszer-

ben kitöltve, véglegesítve, 
onnan kinyomtatva, aláírva, 
Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Polgármesteri Hivata-
la Szociálpolitikai Osztályán 
személyesen, vagy postai 
úton, az 5600 Békéscsaba, 
Szabadság tér 11-17. címre 
megküldve lehet benyújtani. 

Kérjük, hogy a borítékra ír-
ják rá: „Bursa Hungarica Fel-
sőoktatási Ösztöndíjpályá-
zat”. A pályázatbeadáshoz 
az EPER-Bursa rendszer-
ben regisztrálni szükséges! 
Regisztráció elérése: bursa.
emet.hu/paly/palybelep.aspx 

A pályázatok beérkezésé-
nek határideje: 2022. nov-
ember 3.

A pályázati döntésekről 
szóló értesítés várható 
ideje: 2022. december 5.

A „Bursa Hungarica Fel-
sőoktatási Ösztöndíjpályá-
zat” elnyerésének feltételeiről 
bővebben a bekescsaba.hu ol-
dalon a pályázati hírek között 
olvashatnak. 

BURSA HUNGARICA

Czitor Attila, dr. Duray Balázs és Váncsa Klára

PÁLYÁZATI  FELHÍVÁS
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B É K É S C S A B A  A N N O
A kezdetektől a Csányi utcai tribün leomlásáig

Békéscsabán az 1900-as év-
eke elején ejtette rabul az if-
júságot a bőrlabda varázsa. 
Utcacsapatokat szerveztek, 
1912-ben pedig megala-
kult a Csabai Atlétikai Klub 
(CSAK) és az Előre Munkás 
Testedző Egyesület (Előre 
MTE) labdarúgócsapata. 

A pálya hiánya miatt mindkét 
egyesület tagjai az akkori vá-
sártéren, a Körgát és a Gyulai 
út által határolt, fakorlátokkal 
szektorokra osztott területen 
rúghatták a labdát. A nézők a 
partvonal mellett álltak, a ren-
dezők, sőt maguk a játékosok 
is a szünetekben kalapozták 
össze a nézők krajcárjait. 
A vásártéri sportteret hosz-
szú ideig közösen használta 
a két csapat. Az öltözők kü-
lön házban voltak. Ritkán volt 
közös programjuk, a klubok 
általában elkerülték egymást. 
Az Előre MTE csapata a leg-
különbözőbb játékerejű egye-
sületeket látta vendégül. A 
találkozók zöme a csabaiak 
vereségével végződött, ezért 
a csapatot még nem nevezték 
be az 1913-14. évi labdarúgó 
bajnokságba, amelyet végül 
az első világháború miatt meg 
sem rendeztek.

A CSAK a pályáját 1920-
ban vehette birtokba. 1924 

első napjaiban, az MTE ve-
zetése megbízta Filipinyi 
András ácsmestert egy 516 
személyes fedett tribün ké-
szítésére a Csányi utcai 
sporttelepen. Az Előre MTE 
1924 augusztusában avatta 
fel a sporttelepet. A bajnoksá-
gokban mindkét csapat szép 
eredményeket ért el.

1937. május 24-én rekke-
nő hőség tört a városra, majd 
hirtelen beborult, percek alatt 
szél és orkáneső kerekedett, 
amely jó fél óráig tartott. A 
Csányi utcai sporttelepen ép-
pen befejeződött az ifjúsági 
előmérkőzés. A főmérkőzés-
re, az Előre – KAVE meccs-
re várakozó közönség már a 
tribünön ült. Az állóhely pub-
likuma az esőben a tribün fel-
ső sora felé tódult. A rozoga 
építmény a nagy megterhe-

lést nem bírta ki, s a tribün 
három felső sora egész hosz-
szában összeomlott. A követ-
kező pillanatban gyerekek, 
nők, férfiak százai tűntek el a 
deszkák között. Pillanatokig 
nagy volt a pánik, komoly tö-
megszerencsétlenségtől le-
hetett tartani. A vihar hamar 
elvonult, a mentők, tűzoltók 
megérkezéséig a helyszínen 
lévő orvosok vették kezelés-
be a sérülteket. A mentők 
végül mindössze öt sebesül-
tet szállítottak kórházba. Kö-
zülük Csicsely Mihálynak a 
lába tört, Weisbrom Pálnak a 
bokája ficamodott ki. A többi 
sérült elsősegélynyújtás után 
hazamehetett. A főmérkőzés 
elmaradt, később a rendőr-
ség tartott helyszíni szemlét 
a pályán. 

Gécs Béla

APRÓHIRDETÉ SEK
• Lépcsőház-takarítást vállalok. Telefon: 06-30/290-8726.
• Régi motorokat, veteránautókat keresek! Simson, 

MZ, Jawa, Csepel stb. – lehet hiányos, üzemképtelen is. 
Telefon: 06-20/572-5142

• MTZ 50-es, kisfülkés eladó, cserélhető. Telefon: 06-70/519-3376.
• Manikűrös, pedikűrös házhoz megy Békéscsabán és  

környékén. Telefon: 06-70/367-0137.

Akit vasútmodellezés füstje megcsap

Szeptember 23-25-én zajlott 
a VOKE Békéscsabai Vas-
utas Művelődési Háza által 
szervezett 18. Nemzetközi 
Vasútmodell Kiállítás és 
Mozdonyparádé. 

Már a rendezvény első napján 
sok óvodás és általános isko-
lás nyüzsgött a művelődési 
házban a kisvasutak előtt, mi-
közben a falakon Szeverényi 
Mihály festőművész alkotásai 
erősítették az összképet. A 
nagyterem színpadán, egy 
hosszú paravánon közlekedé-
si fotókiállítás, a tánctéren pe-
dig egy óriás modulterepasztal 
kápráztatta el az jelenlévőket.

– Idén a komárnói és a 
nagyváradi magángyűjtők mo-

delljei emelték nemzetközivé 
a rendezvényt. A csabai Kan-
dó Kálmán Vasútmodellező 
Egyesület mellett többek között 
Szegedről, Vásárhelyről, Bu-
dapestről, Tótkomlósról, Med-
gyesegyházáról, Gádorosról 
érkeztek még gyűjtők – mond-
ta el Mondi Miklós.

A MÁV Zrt. Szegedi Pálya-
vasúti Területi Igazgatóság 
igazgatója hozzátette, hogy a 
vasútállomás várójában egy 
közel 50 méteres, egybefüggő, 
működő modulterepasztalt, a 
művelődési ház nagytermé-
ben egy 45 méteres, egybe-
függő működő modulterep-
asztalt, szintén a művelődési 
ház földszinti kistermében TT 
1:120 méretarányú terepasz-

talokat tekinthettek meg az 
érdeklődők.

– A sors pikantériája – fo-
galmazott Herczeg Tamás 
országgyűlési képviselő –, 
hogy amikor Békéscsabára 
érkeztem, először a Vasutas 
Művelődési Ház ajtaján ko-
pogtattam be, hogy van-e 
munkahely. Tudtam, hogy akik 
a MÁV-nál dolgoznak, azok in-
gyen utazhatnak a vonaton, és 
ez is nagyon csábító volt.

A vasútmodellezés egy 
szenvedély – folytatta –, ha 
van jó néhány modelled, akkor 
még több kell. Majd feltette a 
kérdést, hogy vajon a kiállítást 
néző gyerekek közül melyikük 
lesz az, akit a vasútmodellezés 
füstje megcsap?

Kucseráné Szabó Mária, a 
VOKE Békéscsabai Vasutas 
Művelődési Háza intézmény-
vezetője megköszönte a part-
nerszervezetek munkáját, akik 
nagyon sokat segíttettek az 
intézménynek.

A program részeként a 
vasútállomás raktári rakodó 
vágányain erre az alkalom-
ra felsorakozott mozdonyok, 
vasúti járművek, sínfűrészelés 
és kézihajtánypálya vonzotta 
a gyerekeket és a felnőtteket. 

A mozdonyparádé része-
ként most is lehetőség volt a 
fűtőház látogatására vonattal, 
amely külön menetrend sze-
rint közlekedett 11 és 15 óra 
között, óránként. 

Such Tamás

BÉKÉSCSABAI  JÓKAI  SZÍNHÁZ

Beköszönt az ősz, és a 
hűvös estéken kellemes 
programnak ígérkezik be-
ülni egy-egy színházi elő-
adásra.

Hamarosan két bemutatóval 
is kedveskedünk nézőinknek. 
Már a jövő héten láthatják 
Örkény István megkerülhe-
tetlen klasszikusát, a Tótékat; 
azt a tragikomédiát, amely 
a humor eszközeivel beszél 
dominanciáról és alávetett-
ségről,  szeretetről éppúgy, 
mint a kiszolgáltatottságról. 
Fiatal színművészünk, Czitor 
Attila alakítja majd a bomlott 
elméjű, magát és a Tót csalá-
dot újabb és újabb rigolyáival 
csaknem az őrületbe hajszo-
ló főtisztet. Tót, a tűzoltópa-
rancsnok szerepében Katkó 
Ferencet, Mariska szerepé-
ben Fehér Tímeát láthatjuk, 
Ágikát Földesi Ágnes Villő 
játssza majd. A sokunk által 
ismert történetben egy csa-
lád próbálja megmenteni há-
borúba elvitt fiát azzal, hogy 
elöljáróját, Varró őrnagyot be-
fogadja otthonába, és a lesi 
annak minden kívánságát. A 
vidámra hangolt, ugyanakkor 

nem tanulságok nélkül való 
darabot Tege Antal rendezé-
sében, október 14-től tekint-
hetik meg.

Szívesen utaznának ősz-
szel is? Mi most egyetlen 
színházjegy árából a verőfé-
nyes Olaszországba repítjük 
Önöket, hogy részesei legye-
nek egy nagyszerű, kusza 
szálakból fonódó szerele-
mi történetnek. Az Anconai 
szerelmesek története a 
reneszánsz komédia hőseit 
helyezi mai környezetbe: a 
kéjsóvár, öregedő amorózó-
nak, Don Nicomacónak friss 
húsra támad étvágya, csak-
hogy volt szeretője karnyúj-
tásnyira él tőle, és ami azt 
illeti, nem csak munkaadói 
viszonyt ápol szolgálólányá-
val is. Szomszédja – a hozo-
mány reményében – a Don 
lányának szeretne udvarolni, 
csakhogy egy zenetanár és 
egy búskomorságba esett fi-
atalember érkezésével a kap-
csolatok szinte átláthatatlanul 
zavarossá válnak. Egy biztos: 
a hetvenes-nyolcvanas évek 
fantasztikus olasz slágerei 
hangzanak majd el, garantált 
a kikapcsolódás, és megígér-

hetjük, hogy (csaknem) min-
denki párra talál! Az előadás 
főbb szerepeiben Bartus 
Gyulát, Nádra Kittit, Csomós 
Lajost és Nagy Erikát láthat-
ják majd, premier október 21-
én, a díszbemutató időpontja 
október 22., amelyre jegyek 
is válthatók.

Újraindult Kadelka László 
nagy sikerű beszélgetésso-
rozata, a Terefere. Első al-
kalommal Kohári Imre, szín-
házunk hangtárának Magyar 
Teátrum-díjas vezetője állt 
a kérdések kereszttüzében, 
20-án pedig Halasi Imre, a 
hamarosan bemutatandó 
Anconai szerelmesek Jászai 
Mari-díjas rendezője lesz a 
Művész Kávéház vendége. A 
Mindentudás Színházi Egye-
teme is megkezdte őszi sze-
meszterét: először Harangozó 
Imrét láthatta a közönség, aki 
a magyar nyelvvel egyidős 
népköltészetbe nyújtott bete-
kintést. Beszélgetőtársa az 
eseménysorozat házigazdája, 
Kovács Edit Jászai Mari-díjas 
színművész volt.

Kövessék eseményeinket, 
legyenek a Békéscsabai Jó-
kai Színház vendégei!

Ősszel is mindenkit vár a színház!

A Csányi utcai sporttelep tribünje
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Csabai  Kolbászfesztivál  2022. október 20-23.
Tovább nő a kolbász hossza, de a szlogen marad: A csabai Csabán az igazi!

A 25. Jubileumi Csabai Kol-
bászfesztivált rendezik meg 
idén október 20-23-a között 
Békéscsabán, a Gyulai úton, 
a CsabaParkban. Közép-Eu-
rópa egyik legjelentősebb 
gasztrokulturális rendezvényé-
nek legnagyobb attrakciói a 
különböző gyúróversenyek, me-
lyeken egy-egy évben több mint 
ezer csapat is töltötte a kolbászt. 
A négy nap alatt elkészített kol-
bászok hossza körbeérné 
egész Békéscsabát.

Ebben az évben is a nyitónapon, 
október 20-án, csütörtökön tartják 
az óvodások, általános iskolások 
ingyenes kolbászgyúróversenyét. 
Este hatkor hirdetik ki a nemzetközi 
szárazkolbászverseny eredmé-
nyét, a versenydarabokat október 
13-án pontozza a szakmai és a 
médiazsűri a Csabai Rendezvény-
pajtában. Október 21-én, pénteken 
a középiskolások és egyetemisták 
töltőversenyét rendezik meg.

Hégely Sándor fesztiváligaz-
gató kiemelte, hagyományosan 
a szombati napon lesz a legtöbb 
csapatot felvonultató nemzetkö-
zi frisskolbászkészítő-verseny, 
a vasárnapi programból pedig 
nem hiányozhat a mangalica 
kolbászgyúróverseny, a nyug-
díjas klubok, egyesületek, civil 
szervezetek, nagycsaládosok és 
hátránnyal élők támogatott töltő-
versenye és a töltöttkáposztafőző-
verseny sem.

A Csabai Kolbászfesztivál 
messze földön híres arról is, hogy 
naponta minden korosztálynak 
rengeteg szórakoztató programot 
kínálnak, külön gondolnak a csa-
ládokra, a gyermekekre. A kíná-
latot szinte lehetetlen felsorolni, 
de a teljes program megtalálható 
a Csabai Kolbászfesztivál hon-
lapján és Facebook-oldalán is. 
A teljesség igénye nélkül a fellé-
pők között lesz a Balkán Fanatik, 
a TNT, a Valmar, Rúzsa Magdi, 
Korda György és Balázs Klári, a 

Halott Pénz, a Parno Graszt & 
Mező Misi, a Bagossy Brothers 
Company, a Band Of StreetS, T 
Danny, gyerekekre is gondolva 
a Kicsi Gesztenye Klub. Számos 
országosan ismert és elismert Dj 
érkezik, lesznek retropartyk, nép-
tánc-, mazsorett- és kutyás-bemu-
tatók, táncház.

Természetesen a Csabai Kol-
bászklub, az egyik legnépesebb 
békéscsabai civil szervezet is kive-
szi a részét a fesztivál programja-
iból. Hagyományos disznóvágást 
mutatnak be mindennap a sátruk 
mellett, és a frissen elkészült, tra-
dicionális disznótoros ételekből 
kóstoltatnak. Kolbász nélkül senki 
nem mehet haza, ezt számos kis-
termelő is garantálja.

– Örülök, hogy sokan a feszti-
válon szereztek maguknak vásár-
lói kört, és vannak újak, akik most 
ismertetik meg termékeiket a láto-
gatókkal – hangsúlyozta Hégely 
Sándor. – Fontos az is, hogy 
apáról fiúra száll a kolbászkészí-

tés hagyománya. Nem egy olyan 
kolbászkirálya van a rendezvény-
nek, aki az édesapját követve 
nyert a szárazkolbászversenyen. 
A 25. Jubileumi Csabai Kolbász-
fesztivált pedig – az eddigieket 
felülmúlva is –  mindenki számá-
ra emlékezetessé kívánjuk tenni, 
ezen dolgozunk, a jó házigazda 
gondosságával tervezünk meg, 
készítünk elő mindent.

A fesztiváligazgató elmondta, 
érdemes azért is mielőbb szállást 
foglalniuk a fesztiválra érkezőknek, 
mert Békéscsaba 50 kilométeres 
sugarú körzetében a rendezvény 
közeledtével egyre nehezebb 
lesz. És ha már távolság, az eddigi 
fesztiválokon elkészített kolbászok 
hossza bőven elérne Békéscsabá-
tól Budapestig. Ez a kolbászhossz 
idén október 20–23-a között to-
vább nő, de a szlogen marad: A 
csabai Csabán az igazi!
További információk és online 
elővételes jegyvásárlás:  
www.csabaikolbaszfesztival.hu
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